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Prva seja delavskega sveta SOZD Mera

Šestindvajseti november 1980. leta je bil sicer delovni dan, toda za novo nastajajočo sestavljeno organizacijo združenega dela 
MERX je bil velik praznik. Ta dan so se namreč v šentjurskem motelu prvič sestali delegati za delavski svet sestavljene organizaci
je. Šlo je ne samo za konstituiranje samoupravnega organa, marveč tudi za imenovanje vršilcev dolžnosti za najodgovornejša de
lovna mesta v SOZD.

Tako so sklenili, da bo imel delavski svet sestavljene organizacije 36 članov, za njegovega prvega predsednika so izbrali ALOJ
ZA RECKA (Kmetijski kombinat Šentjur) in za njegovega namestnika LUDVIKA BEVCA (Blagovnica Merx, Šentjur).

Na posnetku od leve proti desni: Franc Ban, Elza Sagadin, Alojz Recko (govori), Vitomir Dolinšek, Jože Gračnar.

Tukaj smo, vaši smo

Izhajajoč iz potrebe po rednem, objektivnem, ce
lovitem in pravočasnem obveščanju v SOZD Merx 
Celje je pred vami prva številka glasila.

V njem bomo pisali o ekonomskih, socialnih in 
kulturnih vprašanjih v naši sredini, o dogajanjih v te
meljnih in delovnih organizacijah ter v sozdu, zlasti 
pa bomo spremljali razvoj samoupravljanja ter obli
ke samoupravnega sporazumevanja in družbenega 
dogovarjanja.

Z vašo pomočjo se bomo dotaknili vprašanj eko
nomskega razvoja in socialne varnosti, delitve in 
zaščite delavcev pri delu, izobraževanju, kulture, 
športa, vsega, kar bo prispevalo, da bo naš časopis 
resnično delavsko glasilo.

Skupaj bomo spoznali, kje so težave in napake, 
kaj je potrebno kritizirati in kako to storiti, da bo 
naša skupna kritika gradila, ne pa rušila dobrih 
medsebojnih odnosov.

Strani glasila bodo odprta za vaše polemike, ven
dar za tiste, ki bodo dale prispevek k oblikovanju 
programov in nalog in ne za tiste, ki nikamor ne vo
dijo.

Vsebina glasila nikakor ne bo samo stvar ured
niškega odbora, ampak jo bomo z vašo pomočjo obli
kovali vsi skupaj, zato si želimo, da bi naše glasilo 
imelo čim več dopisnikov iz posameznih delovnih sre
din. Vabimo vas, da nam napišete predloge za stalne 
rubrike glasila: POGOVARJALI SMO SE ... (pred
stavitev najbolj prizadevnih družbenopolitičnih delav
cev, v kakšnih razmerah živijo, delajo, s kakšnimi 
težavami se srečujejo pri svojem delu). Nadalje za ru
briko MI MED SEBOJ v kateri bomo predstavljali 
»najzvestejše delavce«, »dobre delavce«, amaterske 
skupine, kako so se naši delavci izobraževali ob delu 
itd.

Tudi pravnik bo imel svoj kotiček in vam odgo
varjal na vsa vprašanja, ki vas bodo zanimala.

Ker pa tudi zabava nič ne škodi, bomo v vsaki 
številki objavili nagradno križanko in seveda vaše 
karikature, bodice, vice itd. Vsako pismo, predlog, 
obvestilo ali informacijo lahko pošljete po telefonu 
oziroma na naslov, uredništvo giasila Merx, Ul. 29. 
Novembra 14, Celje. Prav vse, kar nam boste spo
ročili, bomo radi objavili.
Vaša urednica

JANA PERTINAČ

Uspehi mladega sozda
Kljub uspehom pa stoje pred delavci še velike naloge in odgovornosti

Oblikovanje in ustanovitev 
sestavljene organizacije 
združenega dela Merx Celje je 
terjalo obilico truda in naporov 
vseh delavcev, družbenopoli
tičnih organizacij, samouprav
nih organov ter vodstvenih in 
vodilnih delavcev v posamez
nih delovnih organizacijah, ki 
so podpisale sporazum o 
združitvi v sestavljeno organi
zacijo. Družina mladega sozda 
pa je bila dokaj hitro oblikova
na tudi zato, ker so njeno us
meritev in razvojne načrte 
podprle družbenopolitične 
skupnosti, območne in občins
ke družbenopolitične organiza
cije in skupščine.

Kateri so bili smotri, ki so vo
dili družbenopolitične organi
zacije, občine in tudi regijo kot 
celoto, da so izražali podporo 
za nastajanje novega sozda 
Mera? O tem je tekel pogovor 
z Janezom Zahrastnikom, sek
retarjem medobčinskega sveta 
ZKS Celje.

IZKORISTITI NARAV 
NE DANOSTI

»Osnovni cilj in smoter, ki smo 
ga imeli v mislih ob celotni ak
tivnosti v zvezi z oblikovanjem 
nove sestavljene organizacije 
Mera Celje je bil ta, daje treba 
vendarle doseči večjo učinko
vitost v povezovanju in organi
ziranju proizvodnje in predela
ve hrane ter seveda preskrbe 
na širšem celjskem območju. 
Ob tem pa smo izpostavljali 
tudi vse dolgoročne usmeritve, 
ki jih takšno povezovanje ter
ja. Gre namreč za to, daje tre
ba na našem območju v veliko 
večji meri kot doslej izkoristiti 
vse naravne prednosti, obsto
ječe proizvodne zmogljivosti, 
razpredeno preskrbovalno 
mrežo in tudi kadre, kijih ima
mo.

Mera sprejema kot sestavlje
na organizacija težko in odgo
vorno nalogo, ki pa ni nova, 
saj jo že dolgo izpostavljamo 
na celjskem območju. Takoj

moram poudariti, da so se v 
zvezi s to nalogo že močno an
gažirali Dobrina, Hmezad in 
prejšnja delovna organizacija 
Mera, vendar pa z rezultati po
govorov in prizadevanj nismo 
bili zadovoljni. Prisotne je bilo 
namreč vse premalo odločno
sti, predvsem pa ni bilo dovolj 
enotnosti vseh tistih, ki so naj
bolj odgovorni za povezovanje 
in organiziranje večje proiz
vodnje in predelave hrane na 
celjskem območju. Tu nekje je 
treba iskati tudi razloge za to, 
da Dobrina kot sestavljena or
ganizacija ni opravila svojega 
poslanstva.

POMEMBNO JE SO
DELOVATI S HMEZA
DOM

Sedaj pa imamo opraviti z 
novo kvaliteto: samoupravni 
sporazum o združevanju v 
SOZD Mera je jasnejši in 
predvideva večjo enotnost

podpisnic pri združevanju dela 
in sredstev, kot je bila le-ta iz
ražena v primeru Dobrine. 
Kaže, da je dozorelo spoznan
je o tem, da je mogoče le s 
skupnimi napori doseči — gle
dano dolgoročno — učinkovi
tejšo in večjo proizvodnjo in 
predelavo hrane ter boljšo 
preskrbo občanov.

Ob vsem tem pa je treba pou
dariti tudi naslednje: z^ sozd 
Mera je bistvenega pomena 
nadalnje sodelovanje in skup
no opredeljevanje nalog z dru
gimi pomembnimi in velikimi 
nosilci proizvodnje in predela
ve hrane, posebej pa povezo
vanje s Hmezadom. Vzpod
budni so prvi resni dogovori 
med obema sozdoma glede de
litve dela, skupnih poslovnih 
nastopov, skupne odgovorno
sti za proizvodnjo hrane in 
preskrbo. Poslovno-planska 
skupnost, ki jo bosta sozda 
oblikovala, pa mora postati ti
sto mesto, kjer bodo usklajeva-

Merx
li plane obeh asociacij na osno
vi skupnih ciljev.

Ko govorim o Mera-u pa ne 
mislim zgolj na vlogo, ki jo 
ima ta sestavljena organizacija 
v naši regiji. Vseskozi si mora
jo delavci-tega sozda prizade
vati, da okrepijo svojo vlogo in 
obenem prevzamejo določene 
funkcije tudi v okviru Slovenije 
in Jugoslavije.

NE GRE BREZ ODGO
VORNOSTI KOMU
NISTOV

Velike naloge in jasni smotri, 
o katerih sem govoril, pa seve
da terjajo v vseh temeljnih in 
delovnih organizacijah sozda 
veliko pripravljenosti in vneme 
vseh delavcev in — kot pravi
mo — ustrezno družbenopoli
tično klimo. S prizadevnim de
lom in jasnimi usmeritvami je 
treba namreč v prvi vrsti pre
seči vse tiste negativne težnje, 
ki so: ozko zapiranje v plotove 
lastnih interesov, nerazume
vanje skupnih razvojnih in

planskih usmeritev in kar je 
najhuje — nerazumevanje od
govornosti pri zagotavljanju 
večje proizvodnje in predelave 
hrane in boljše oskrbe prebi
valstva.

Čeprav je sozd Mera še mla
da organizacija, je v njegovem 
dosedanjem delu treba izposta
viti pomembno kvaliteto, ki se 
kaže v povezovanju z vsemi 
občinami območja pri iskanju 
skupnih rešitev glede proiz
vodnje hrane in preskrbe raz
voja gostinstva in turizma, pa 
tudi pri razvojnih vprašanjih. 
Enako se je sozd tesno povezal 
tudi z vsemi medobčinskimi in
stitucijami in organizacijami, 
da bi tako s skupnimi napori 
najbolje opredelil svojo vlogo 
in poslanstvo. In če k temu 
prištejemo še prizadevanja, ki 
jih je sozd Mera v zadnjih me
secih vložil v boljšo preskrbo, 
potem lahko z zadovoljstvom 
ugotovimo, da je njegov štart 
več kot vzpodbuden.
Da pa bo njegova učinkovi

tost tudi v prihodnjih mesecih 
in letih takšna, kot želimo in 
pričakujemo, morajo vsi delav
ci sozda, posebej pa še komu
nisti, sindikalne organizacije 
samoupravni in poslovodni or
gani ter vodilni in vodstveni 
delavci v celoti prevzeti svoje 
odgovornosti.

DAMJANA STAMEJČIČ
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Naš razvoj je 
optimistično, a 
realno zastavljen
Pogovor s predsednikom kolegijskega poslovodnega 
organa sozda Merc Francem Banom

26. novembra lani, torej pred 
dobrimi tremi meseci, je bil v 
Celju podpisan samoupravni 
sporazum o združitvi petnaj
stih delovnih organizacij v se
stavljeno organizacijo združe
nega dela Merx Celje. Podpis 
sporazuma je bil le končni akt 
dolgoletnih naporov številnih 
delavcev, družbenopolitičnih 
organizacij, izvršnih svetov in 
drugih teles, da bi na širšem 
celjskem območju vendarle do
bili organizacijo, ki bi usmerja
la in spodbujala večjo proiz
vodnjo hrane in zagotavljala 
celovitejšo preskrbo prebivalst
va.

Kateri so temeljni smotri, cilji 
in načrti nove sestavljene orga
nizacije združenega dela Merx 
Celje? O tem smo se pogovar
jali s predsednikom kolegijske
ga poslovvodnega organa soz
da Francem Banom.

Večja proizvodnja hrane — to 
je eden osnovnih ciljev celotne 
družbene skupnosti. Katere so 
torej naloge sozda Merx pri 
pospešitvi razvoja primarne 
kmetjjske proizvodnje?

FRANC BAN: Vse štiri de
lovne organizacije v sozdu 
Merx, to je Kmetijski kombi
nat Šentjur, Kmetijska zadru
ga Slovenske Konjice ter kme
tijski zadrugi v Laškem in Cel
ju imajo izdelane razvojne pro
grame do leta 1985. Iz njih je 
razbrati, da bodo največjo 
skrb posvečale nadalnjemu hit
rejšemu pridobivanju obdelo
valne zemlje — predvsem z 
melioracijami in odkupi — in 
da bodo večale proizvodnjo in 
predelavo mesa, mleka, vseh 
vrst sadja, vina, jajc in vrste 
drugih proizvodov. Vsi skupaj 
pa razmišljamo tudi o nekate
rih novih programih in s tem 
povezano o objektih, kot je to
varna hrane in farme prašičev. 
Za uresničitev vseh nalog bodo 
v teh organizacijah rabili veli-

Franc Ban
ko denarja, zato seveda raču
namo na močno udeležbo 
bank, na združevanje sredstev 
v okviru interne banke sozda 
in na nekatere druge vire, ki so 
predvideni predvsem za po
speševanje hitrejšega razvoja 
primarne kmetijske proizvodn
je. Zelo velik poudarek smo v 
petletnih planih omenjenih 
kmetijskih organizacij dali tudi 
zasebnemu kmetijstvu. Ob tem 
moramo ojačati pospeševalne 
službe in usmerjati proizvodn
jo k znanemu kupcu, kar lahko 
sestavljena organizacija

združenega dela Merx Celje v 
celoti zagotovi. Ko govorim o 
razvoju zasebnega kmetijstva 
pa bi rad še poudaril, da je v 
velikem interesu našega sozda 
in kmetijskih organizacij v 
njem tudi razvoj višinskih 
kmetij. In čisto ob koncu tega 
vprašanja: v okviru sozda mo
ramo storiti vse, da bi se cene 
vendarle ustalile. To je namreč 
eden od predpogojev za nor
malno preskrbo širšega ob
močja celjske regije, pri tem pa 
moramo odpraviti velike po
manjkljivosti pri preskrbi z

Hlev obrata na Visočah (Planina pri Sevnici)

gnojili in drugim repromateria- 
lom, ki ga potrebuje kmetijst-

Kako boste v okviru sozda za
gotovili boU sodoben in hitrejši 
pretok blaga do potrošnika? 

FRANC BAN: V naslednjem 
petletnem obdobju smo si med 
prioritetne naloge na področju 
blagovnega prometa zastavili 
izgradnjo sodobnega preskrbo
valnega centra v Celju, ki bo 
obsegal okoli 25.000 m2 pov
ršin. Iz njega bo potem na so
doben način tekla distribucija 
blaga na mnoga prodajna me
sta v dvajsetih občinah do pot
rošnika. V sedanjem srednje
ročnem obdobju predvideva
mo zgraditi tudi več novih ma
loprodajnih trgovin — nekate
re so že v izgradnji —, katerih 
osnovna naloga bo zagotoviti 
kvalitetno preskrbo prebivalst
va. Samo v letošnjem letu 
bodo zgrajene maloprodajne 
kapacitete, ki bodo zagotavlja
le blizu 100 milijard starih di
narjev novega celotnega pri
hodka.

Preskrbe si seveda ne moremo 
predstavljati brez kruha. Kako 
se bo torej razvijal tako imeno
vani mlinsko-predelovalni 
kompleks v sozdu Mera? 

FRANC BAN: V mlinsko- 
predelovalnem kompleksu pre
delamo ali drugače porabimo 
letno 25.000 ton pšenice in 
preko 6.000 ton moke. V so
dobnih industrijskih pekarnah 
teče proizvodnja vseh vrst kru
ha, v slaščičarnah proizvodnja 
vseh vrst peciva, pa tudi osta
lih proizvodov, pomembnih pri 
dnevni oskrbi prebivalcev ši
ršega celjskega območja. V 
naslednjem petletnem obdobju 
bomo v okviru tega kompleksa 
storili nekaj novih korakov s 
ciljem, da bi si dolgoročno za
gotovili surovine, ki jih potre
bujemo. Pri tem gre predvsem 
za surovine, ki jih dobavljamo 
iz drugih jugoslovanskih repu
blik. V naslednjih petih letih 
bomo v okviru mlinsko-prede- 
lovalnega kompleksa zgradili 
tudi nekatere nove objekte.

Gostinstvo in turizem imata 
pomembno mesto v novem 
sozdu. Kako se bosta razvijali 
ti dve dejavnosti?
FRANC BAN: Osnovna us

meritev glede bodočega razvo
ja omenjenih dejavnosti v okvi
ru sozda je, da se morata v bo
doče hitreje razvijati in da mo
rata v prid svojega razvoja 
bolje izkoristiti tudi naravne le
pote širšega območja. Pre
pričan sem, da tri gostinsko tu
ristične delovne organizacije 
znotraj sozda Mera predstavl
jajo čvrsto osnovo za nadalnji 
in še hitrejši razvoj te dejavno
sti. Kot sem že dejal, pa je tre
ba naravne danosti bolje izko
ristiti ter se odločiti za nekatere 
nove posege v občinah Celje, 
Slovenske Konjice, Laško, 
Mozirje, Ravne, Radlje in dru
god. Moramo se namreč tako 
organizirati, da bi si zagotovili 
ustrezen razvoj, da bi omo
gočili močnejši priliv deviznih 
sredstev in s tem seveda zago
tovili tudi večje možnosti za 
zaposlovanje mladih ljudi. Po
sebno mesto ima pri tem načrt
ni razvoj zgornje Savinjske do
line in še posebej Logarske do
line.

Vse kaže, da ste smelo začrtali 
dolgoročni razvojni program 
sozda Mera?
FRANC BAN: Lahko celo 

rečem, da smo naš razvojni 
program začrtali optimistično, 
obenem pa zelo realno. V nas

Od L L 1981 dalje deluje nova sestavljena organizaci
ja združenega dela »MERX« CELJE.

Samoupravni sporazum o združitvi v SOZD je podpi
salo 15 delovnih organizacij:
— Trgovska delovna organizacija na debelo »BLAGOVNI 
CENTER« CELJE
— Trgovska gostinsko delovna organizacija »DRA
VINJSKI DOM« Slov. KONJICE
— Gostinsko turistična delovna organizacija »GOS
TINSKO IN TURISTIČNO PODJETJE« CELJE
— »GOSTINSKO PODJETJE« CELJE
— KMETIJSKA ZADRUGA CELJE
— KMETIJSKA ZADRUGA LAŠKO
— KMETIJSKA ZADRUGA SLOVENSKE KONJI
CE
— Trgovsko proizvodno podjetje KMETIJSKI KOMBI
NAT ŠENTJUR
— DO MLINSKO PREDELOVALNA INDUSTRIJA 
CELJE
— Trgovsko podjetje »MODA« CELJE
— Trgovska delovna organizacija »POTROŠNIK« 
CELJE
— Trgovska delovna organizacija »SAVINJA« MOZIR
JE
— Trgovska delovna organizacija »TEKO« CELJE
— Trgovsko podjetje na debelo in drobno »TKANINA« 
CELJE
— Gostinsko podjetje »TURIST« MOZIRJE

Skupaj je v delovnih organizacijah »SOZD«-a zapos
lenih 5.128 delavcev in 826 učencev trgovskih, gostins- 
ko-turističnih in drugih strok.

Na čelu SOZD je tri članski kolegijski poslovodni or
gan z predsednikom in dvema članoma. Poleg tega so na 
nivoju delovne skupnosti skupnih služb organizirani še:
— interna banka
— marketing
— plansko analitska služba
— razvojno investicijska služba
— AOP,

lednjih petih letih načrtujemo 
za okoli 376 milijard starih di
narjev skupnih naložb. V kme
tijstvo bomo vložili 153 mili
jard dinarjev, od tega 88 mili
jard v zasebni sektor, 140 mili
jard bo vrednost naložb na po
dročju blagovnega prometa, 
56 milijard na področju go
stinstva in turizma, 27 milijard 
dinarjev pa bomo vložili v raz
voj mlinsko-predelovalne in
dustrije. Pri tem načrtujemo, 
da bomo med 40 in 45 odstot
kov sredstev zagotovili iz last
nih virov z združevanjem, s 
sredstvi Kmetij sko-razvojne 
skupnosti Slovenije in z an
gažiranjem sredstev hranilno 
kreditne službe. Vsa preostala 
sredstva pa bo morala zago
tavljati banka, kar je že opre
deljeno v samoupravnem spo
razumu o temeljih srednjeroč
nega plana Splošne banke Cel
je in drugih temeljnih bank 
združene Ljubljanske banke. 
Iskati pa moramo še druge vire 
in možnosti združevanja sred
stev iz vrst delovnih organiza

cij in sistemov izven sozda 
Mera in v družbenopolitičnih 
skupnostih, ko bomo reševali 
konkretne probleme preskrbe 
in potrebnih zalog živil.

Kakšno vlogo pa bo pri tako 
začrtanem razvojnem progra
mu odigrala interna banka soz
da?

FRANC BAN: Poudariti 
moram, da je uresničitev raz
vojnega programa in združe
vanje sredstev vseh članic soz
da preko interne banke impe
rativ naslednjega obdobja. V 
osnovnih izhodiščih za združe
vanje v sozdu Mera, v samou
pravnem sporazumu o združe
vanju v sestavljeno organizaci
jo in v aktih interne banke smo 
se nedvoumno dogovorili, da 
bomo morali za uresničitev ta
kšnega razvojnega programa 
združevati sredstva vseh članic 
ter v dogovorjenem, usklaje
nem in prioritetnem redu ures
ničevati naložbe. Seveda ne 
glede na to, za katero panogo 
v sozdu gre. Jasno pa je, da

Na sliki je pražilec kave v sodobno organizirani pražarni v delovni or
ganizaciji Blagovni center Celje
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bomo v prvem obdobju, to je v 
letošnjem in prihodnjem letu, 
dali osnovni poudarek primar
ni kmetijski proizvodnji, kar je 
ozko povezano z normalno 
preskrbo prebivalstva. Ta ob
veznost pa je prisotna tudi v 
naših dolgoročnih programih.

K^j konkretno predvideva raz
vojni program sozda Mera v 
naslednjih petih letih? Bi nani
zali pregled po panogah?

FRANC BAN: Na področju 
primarne kmetijske proizvodn
je je program usklajen in dogo
vorjen, pri čemer je dan osnov
ni poudarek temu, da je mar
keting služba na nivoju sozda 
odgovorna za plasma vseh 
kmetijskih proizvodov v štirih 
kmetijskih delovnih organiza
cijah. Pri tem velja poudariti, 
da bo največ sredstev vloženih 
v pridobivanje zemljišč, v po
večevanje nasadov, sadovnja
kov in vinogradov, v predelo
valne kapacitete mesa, v hitre
jši razvoj živinoreje in s tem v 
povečano proizvodnjo mleka. 
Ob vsem tem bomo pospeševa
li tudi razvoj perutninarstva ter 
pripravljali gradnjo farm za 
prašiče. Kot sem že dejal, bo v 
dejavnosti blagovnega prome
ta osrednja naloga zgraditi 
preskrbovalni center v Celju, 
pomembno pa je tudi to, da 
bomo gradili objekte kot so: 
skupen objekt v Savinovi ulici, 
ki bo kombiniran s trgovskimi 
prostori in samopostrežno re
stavracijo, trgovski objekt Tu
rška mačka, blagovnice v Za
gorju, Laškem, Radečah, dru

go faza skladiščnih kapacitet 
Tkanine in še vrsto drugih tr
govskih objektov v posamez
nih krajevnih skupnostih celjs
ke in drugih občin. Ob vsem 
tem pa naj še povem, da bodo 
v letošnjem letu zgrajene bla
govnice v Vitanju, v Novi vasi 
v Celju, v Velenju, pred nedav
nim pa so začele obratovati 
tudi blagovnice v Rušah, Šent
jurju in na Svetini. Če nadalju
jem s pregledom razvoja posa
meznih dejavnosti naj še po
vem, da je osrednja naloga 
mlinsko-predelovalnega kom
pleksa zgraditi moderno in
dustrijsko pekarno v Celju z 
ustreznimi silosi. V zadnjem 
obdobju petletnega plana pa 
načrtujemo tudi izgradnjo 
manjše pekarne v občini Mo
zirje. Na področju gostinsko 
turistične dejavnosti predvide
va srednjeročni program iz
gradnjo hotela Hum v Laš
kem, izgradnjo druge faze ho
tela Mera v Celju, izgradnjo 
hotela Savinjski gaj v Mozirju, 
izgradnjo hotela v Slovenskih 
Konjicah, ob udeležbi krajevne 
skupnosti Prevalje izgradnjo 
hotela v Prevaljih, razširitev 
hotela Kozjak v Radljah ob 
Dravi in modernizacijo posa
meznih gostišč v različnih 
občinah.

Brez dvoma leži pomembna 
odgovornost za uresničitev 
vseh zastavljenih ciljev na sa
moupravnih organih in družbe
nopolitičnih organizacijah soz
da?
FRANC BAN: Res je, os-

Razvoj maloprodajne mreže — otvoritev blagovnice v Rušah

V lanskem letu smo v Rogaški Slatini odprli sodobno industrijsko pekarno

rednje mesto pri uresničitvi za
stavljenih ciljev sestavljene or
ganizacije in uresničevanju 
srednjeročnega programa 
bodo imeli samoupravni organi 
in družbenopolitične organiza
cije z Zvezo komunistov na če
lu. V sozdu je 10 % vseh za
poslenih članov zveze komuni
stov, samoupravni organi in 
družbenopolitične organizacije 
so dobro in učinkovito organi
zirane, zato sem prepričan, da 
bomo z zavzetostjo lahko ures
ničili zastavljene cilje. To je 
naša prva naloga in konkretna 
akcija. Ob tem pa se bomo v

Takole pa poteka embaliranje Meraove kave

družbenopolitičnih organizaci
jah in samoupravnih organih 
temeljito pripravljali še na 3. 
kongres samoupravljalcev Ju
goslavije in na oba kongresa 
Zveze komunistov. Rad bi do
dal, da je v delovnih organiza
cijah, v tozdih in celotni se
stavljeni organizaciji združene
ga dela samoupravno in poli
tično življenje izredno razgiba
no, kar se je v preteklem letu 
konkretno pokazalo pri sno
vanju in konstituiranju velike
ga sistema sozda Mera.

Dobri kadri so temelj razvoja 
sleherne organizacije. So kadri 
tudi v vašem sozdu stalna 
skrb?
FRANC BAN: Brez dvoma 

je res, da imajo kadri neposre
den vpliv na razvoj sleherne, 
tudi naše organizacije. V sozdu 
Mera se trenutno usposablja 
blizu tisoč učencev različnih st
rok, v srednjih, višjih in visokih 
šolah vseh smeri pa se šola 236 
ljudi. Skrb za kadre je torej res 
naša vsakdanja skrb, saj se za
vedamo, da brez njih ne bomo

mogli uresničiti vseh smelo za
stavljenih razvojnih programov.

Sozd Mera ni in ne more biti 
zaprt sistem. Kako se boste 
povezovali z ostalimi sorodni
mi sistemi v Sloveniji in ostalih 
republikah?

FRANC BAN: Sodelovanje 
z velikimi sistemi v Sloveniji in 
predvsem v ostalih republikah 
je naša neodložljiva naloga. 
Vse ocene kažejo, da mora 
sozd Mera v naslednjem ob
dobju računati na tesno sode
lovanje z velikimi sistemi izven

naše republike kot so: Belje, 
Vrbas, Zrenj anin, Sombor, Sir- 
mium in drugi, predvsem pa 
izoblikovati konkretne oblike 
sodelovanja s sestavljenimi or
ganizacijami v Sloveniji kot so: 
ABC Pomurka, Mercator, 
Emona, NAMA, ERA, Kovi
notehna, predvsem pa s Hme
zadom iz Žalca. Prav s Hme
zadom smo že oblikovali neka
tere skupne poglede in izho
dišča za naš skupni hitrejši 
razvoj. Posebej pa smo opre
delili našo nedeljivo odgovor
nost pri zagotavljanju učinko
vite preskrbe na širšem celjs
kem območju. Najpomembne
je se mi zdi, da smo opredelili 
skupno stališče o tem, daje ve
lika naložba v regijsko mlekar
no skupna naloga obeh sozdov 
— Merx-a in Hmezada — s 
tem seveda, da nam pri njeni 
realizaciji priskoči na pomoč 
banka. Usklajeno bomo načr
tovali razvoj tudi na področju 
klavne in mesno predelovalne 
industrije, skupaj nastopali na 
tujih tržiščih ter se sproti dogo
varjali o drugih oblikah sodelo
vanja.

Delavci združenih delovnih organizacij SOZD Mera
združujejo delo in sredstva z namenom, da bi uresničili
naslednje cilje:
— skupno planiranje razvojne politike vseh dejavnosti, ki 

se združujejo v SOZD;
— plansko zagotavljanje delitve dela z istočasnim zago

tavljanjem nadomestne proizvodnje;
— združevanje dela in sredstev za hitrejši razvoj vseh de

javnosti. ki se združujejo v SOZD;
— skupno planiranje razvoja raziskovalnega dela, ki bo 

skladno z nameni sporazuma neposredno prispevalo k 
povečanju produktivnosti, organiziranosti, ekonomič
nosti ali racionalnosti, ki rešuje tehnološke probleme 
neposredne proizvodnje;

— planiranje skladnega razvoja, racionalnost vlaganj in 
izboljšanje pogojev dela;

— določanje skupne poslovne politike, usklajen nastop 
na trgu, s posebnim poudarkom na izvoz izdelkov in 
storitev lastne proizvodnje in proizvodov drugih 
OZD;

— zagotavljanje čimbolj še ponudbe blaga široke potrošn
je z razširjanjem lastnih proizvodnih in prodajnih 
zmogljivosti,

— skupno planiranje proizvodnje in prodaje z namenom, 
da bi zagotovili kontinuiran plasman proizvodov;

— razvijanje sodobne organizacije dela, tehnologije, go
spodarnega urejanja blagovnih tokov od proizvodnje 
do potrošnje;

— zagotavljanje najustreznejšega koriščenja razpoložlji
vih proizvodnih skladiščnih, maloprodajnih, gostins
kih in transportnih zmogljivosti s ciljem, da bi uspešno 
poslovali in krepili materialno osnovo dela;

— sodelovanje s krajevnimi, samoupravnimi interesnimi 
in družbenopolitičnimi skupnostmi ter sveti potrošni
kov;

— aktivno vključevanje v dejavnosti, ki so pomembne za 
krepitev in dograjevanje sistema družbene samozašči
te in ljudske obrambe;

— razvijanje strokovnih, delovnih in samoupravnih spo
sobnosti vseh zaposlenih;

— vodenje enotne samoupravne kadrovske politike, ki je 
začrtana z resolucijo in družbenimi dogovori o enotnih 
osnovah kadrovske politike v družbenopolitičnih 
skupnostih;

— skupno dogovarjanje o osnovah in merilih za urejanje 
medsebojnih dohodkovnih odnosov, tako v okviru 
SOZD, kakor tudi z OZD, s katerimi trajno poslovno 
sodelujemo;

— skupno denarno poslovanje, dogovorjeno s posebnim 
sporazumom;

— usklajevanje prizadevanj za izboljšanje družbenega 
standarda delavcev.

Kje je kdo?
SOZD Mera Celje ima sedež v Ul. 29. Novembra 16, 

Celje, telefonska številka centrale je 21-352, telefonska 
številka tajništva predsednika KPO je 22-888, telefonska 
številka tajništva članov KPO je 22-191.

Delovna organizacija Blagovni center Celje, DSSS ima 
sedež v Ul. 29. Novembra 16, Celje, telefonska številka 
centrale je 21-352, telefonska številka tajništva generalne
ga direktorja je 23-282.

Delovna organizacija Potrošnik Celje, DSSS ima sedež 
v Kocenovi 2/a, telefonska številka centrale je 25-410, te
lefonska številka tajništva vodje DSSS in pomočnik glav
nega direktorja pa je 24-212.
Delovna organizacija Mlinsko predelovalna industrija 
nima spremembe pri naslovu in telefonskih številkah.

J.P.



Stran 4 VESTNIK - Glasilo SOZD Merx Številka 1 — marec 1981

OKROGLA MIZA o družbenoekonomskem položaju žensk v SOZDU MERK

Vse naše sile vlagamo v boljše delo
Četudi nas pestijo mnogi problemi v zvezi z delovnimi pogoji, otroškim varstvom, zdravstvom, so naša prizadevanja 
povezana predvsem z vprašanjem: Kako najbolje gospodariti

Že vrsto let si prizadevamo, da bi se revolu
cionarna vsebina in izročilo znova oklenila 8. 
marca, mednarodnega praznika žena. V pre
teklosti smo namreč dopuščali, da je ta praz
nik zdrknil na nivo osebnega obdarovanja de
lavk in mnogokrat neokusnih pogostitev ter se 
s tem odtrgal od popkovine svojega zgodo
vinskega izročila. Gotovo leži tudi na nas de
lavkah krivda za to, da smo se ob prazniku 
ogibale dati na rešeto vsa tista vprašanja, ki 
jih čutimo na delovnem mestu, v družini, pri 
vzgoji in varstvu otrok. Da bi v pogovorih, na 
problemskih konferencah ali v razpravah sku
paj s sodelavci pretresale probleme, ki so bist
veni za uveljavljanje družbenoekonomskega 
položaja žensk in delavk in da bi iskali rešitve, 
kako v bodoče te probleme presegati.

Z namenom, da bi praznovanju dneva žena 
znova dali prvotno vsebino, smo se v uredništ
vu našega novega glasila dogovorili, da bi v 
obliki okrogle mize pretehtali družbenoeko
nomski in samoupravni položaj delavk v se
stavljeni organizaciji združenega dela Merx 
Celje. Zamisel je bila kar drzna, saj mo se 
vnaprej zavedali, da je sozd šele zaživel in da

in v druga telesa. Vendar se mi zdi, da se de
lavke kljub temu premalo zanimajo za proble
me, res pa je tudi, da pri nas obveščanje moč
no šepa. Morda je temu kriva reorganizacija, 
ki jo počasi pripravljamo v naši delovni orga
nizaciji. Toda poglejte: združili smo se v sozd 
Merx, o njegovih razvojnih ciljih, o tem, kaj 
bo to za našo delovno organizacijo pomenilo, 
pa zelo malo vemo. Največ, o čemer so nas 
obveščali, so bile formalne zadeve okoli refe
renduma. To pa je seveda odločno premalo. 
Vse bistvene informacije se nekako ustavijo 
pri vodilnih, k nam v bazo pa malo pride. Tudi 
delovne skupine ne delajo dobro, sindikat je 
zatajil, delegati ne opravljajo dobro svojega 
dela. Po vsem tem seveda sodim, da tudi žens
ke nismo dovolj aktivne, saj bi sicer pospešile 
razreševanje vseh omenjenih problemov.

O čem pa se vi delavci največ pogovarjate 
med seboj?

DANICA KOŽELJ: O tem, kako je vse dra
go, se pogovarjamo največ. Toda takoj mo
ram povedati, da ne kritiziramo kar vse po-

Elza Sagadin Anica Rožič Milena Zdolšek

imeli boljši pregled nad zdravstvenim stanjem 
delavcev in bi lažje ukrepali tudi glede bolez
nin in invalidskih upokojitev.

ELZA SAGADIN: Verjetno bi bilo prav, da 
ravno me ženske — saj nas je v okviru sozda 
veliko več zaposlenih kot moških — damo po
budo za ustanovitev lastne ambulante naše se
stavljene organizacije.

KMETICE TAREJO PROBLEMI

Kateri problemi pa v tem trenutku tarejo 
kmečko žensko?

MILENA ZDOLŠEK: Lahko bi rekla, da 
kar podobni kot delavsko ženo. Tudi me se 
ubadamo predvsem z vprašanjem proizvodn
je. Ne gre in ne gre nam v Sloveniji od rok, da 
bi zagotovili normalne tržne razmere in da bi 
tako res stimulirali večjo kmetijsko proizvodn
jo pri kmetih. Za kaj gre? Pri nas imamo 
doma na primer zelo veliko živine, lani smo jo 
imeli okoli sedemdeset glav, zaradi znanih 
problemov smo nato zmanjšali število na pe-

MILENA TURIN: Mislim, da je otroško 
varstvo in problemi, ki so povezani z njim, še 
izključno žensko vprašanje v našem kolektivu. 
Pa ne mislim pri tem žensko zato, ker bi se z 
njim ukvarjale predvsem ženske. Ne. Tudi 
moški kolegi so nam pomagali urejati to 
vprašanje. Žensko pa je zato, ker ga kot pro
blem čutimo predvsem ženske. Pri nas smo 
pred dvema letoma poskušali odpreti oddelek 
vrtca za naše otroke. Veste, pri nas imamo 
deljen delovni čas in to je najhuje, ker si žens
ke ne morejo zagotoviti ustreznega varstva. 
Zato smo si tudi prizadevali, da bi imeli svoj 
vrtec. Pa nam ni uspelo, ker nam ustrezni or
gani niso dali soglasja zato, ker nismo imeli 
zelenice!

Ali res ne morete ničesar storiti glede deljene
ga delovnega časa?

MILENA TURIN: Ne, ničesar se ne da na
rediti. Posebej sedaj ne, ko je osebni standard 
ljudi močno padel in se moramo boriti praktič
no za vsakega kupca. Ti pa prihajajo v trgovi
no dopoldne in popoldne, čez opoldne jih je

Marija DimitrijevičMarija Mlakar Milena Turin

ni mogoče še iskati veliko skupnih črt in ugo
tovitev. Kljub temu pa smo zagrizli v izziv, 
kajti želeli smo biti čimbolj konkretni v pogo
voru ter izpostaviti predvsem vprašanja in 
probleme konkretnih delovnih okolij. V kolikš
ni meri delavke resnično uveljavljajo samou
pravno, politično in delegatsko vlogo, kako se 
vključujejo v razreševanje najbolj perečih go
spodarskih vprašanj, kako uveljavljajo intere
se s področja otroškega varstva, izobraževan
ja, kulture in drugih dejavnosti in koliko vztra
jajo pri reševanju vprašanj, kijih imajo za naj
bolj problematična? O vsem tem, pa tudi o ne
katerih drugih temah smo se pogovarjale za 
okroglo mizo, za katero so sedle: Danica 
Koželj in Angela Križnik iz Trgovske delovne 
organizacije Blagovni center Celje, Mjja Ko
vačič iz Kmetijskega kombinata Šentjur pri 
Celju in kooperantka tega kombinata — kme
tica iz Ponikve — Milena Zdolšek, Anica 
Rožič, socialna delavka, Milena Turin iz Tr
govskega podjetja Moda Celje, Lidija Tamše 
iz Trgovske delovne organizacije Potrošnik 
Celje, Marija Mlakar iz Gostinsko-turistične 
delovne organizacije Gostinsko in turistično 
podjetje Celje, Sonja Gregom iz Gostinskega 
podjetja Celje, Marija Dimitrijevič iz delovne 
organizacije Mlinsko-predelovalna industrija 
Celje, Elza Sagadin, koordinatorica dela druž
benopolitičnih organizacij, Marjana Zorko, 
animatorica kulturne dejavnosti v Merx-u.

KAKO DO LASTNE AMBULAN
TE?
V kolikšni meri se ženske lotevate v vaši de
lovni organizaciji reševanja bolečih vprašanj 
gospodarjenja in drugih problemov?

DANICA KOŽELJ: V naši delovni organi
zaciji je kar veliko žensk vključenih v samou
pravne organe, družbenopolitične organizacije

prek, temveč delavci še kako razumemo razlo
ge, ki so pripeljali do zaostrene gospodarske 
situacije pri nas in zato tudi nekako toleriramo 
skokovito naraščanje cen. Hočem reči, da nas 
v prvi vrsti zanimajo vprašanja, ki so poveza
na z delom, z gospodarjenjem in z rezultati de
la. Kajti vsi dobro vemo, da brez rešitve os
novnih gospodarskih vprašanj nihče ne bo 
tudi osebno v družini dobro živel. Drugo, o če
mer veliko govorimo, pa so kadri na vodilnih 
in vodstvenih delovnih mestih. Menimo, da je 
še vse preveč takih, ki za malo dela dobijo ve
liko plačo. To pa nas boli. Pridite in poglejte si 
samo skupino naših delavk, ki vsak dan nato- 
varja in raztovarja vagone, kako težko delajo! 
Kakih dvajset jih je, ki so že čisto izčrpane od 
težkega dela, pa jim po dvajsetih ali več letih 
dela še nismo sposobni zagotoviti lažjega de
lovnega mesta ali celo zdravljenja. To je na 
primer problem, o katerem bi morali pri nas 
sindikati razpravljati!

ELZA SAGADIN: Toda, nekatere delavke 
smo skušali prerazporediti na druga delovna 
mesta, pa nočejo...

DANICA KOŽELJ: Resje, vendar bi mora
la biti to še bolj odločna akcija, povezana z 
zmanjševanjem bolezni. Vsi v naši družbi, 
zato pa tudi v vseh naših delovnih organizaci
jah bi si morali prizadevati, da bi se zmanjšalo 
število bolanih in obolelih ljudi. Kajti le zdravi 
ljudje in delavci lahko pripomorejo k boljšim 
rezultatom dela!

ANICA ROŽIČ: Seveda bi morali zato pos
vetiti več skrbi zdravstveni preventivi. S tem v 
zvezi naj povem, da imajo delavci prejšnje de
lovne organizacije Mera Celje že svojega 
zdravnika, pogovori pa že tečejo, da bi ta 
zdravnik delal za vse članice sozda.. Tako bi

tdeset glav, sedaj pa znova razmišljamo o tem, 
da bi število glav živine še zmanjšali.

In to k(jub dejstvu, da si prizadevamo za večjo 
proizvodnjo hrane?

MILENA ZDOLŠEK: Veste, politika je 
eno, stvarnost pa drugo. Kako naj več proiz
vajamo, če ni gnojil, če so krmila tako draga, 
da ne vzdržijo končne cene mesa, in da ni tudi 
drugega reprodukcijskega materiala? Nobene 
računice nima kmet za večjo proizvodnjo hra
ne!

Kateri problemi pa tudi sicer tarejo kmečko 
žensko?

MILENA ZDOLŠEK: Le kje naj začnem 
naštevati? Poglejte, delamo od jutra do veče
ra, torej nimamo delovnega časa. Ne moremo 
si privoščiti dopusta, čeprav imamo otroke in 
bi si vsi želeli odpočiti od težkega dela. Nima
mo porodniškega dopusta, kot ga imajo de
lavske žene, nimamo svojega sindikata, preko 
katerega bi lahko reševali svoje probleme. In 
nenazadnje, veliko premalo smo seznanjene z 
najrazličnejšimi vprašanji. Tudi to bi morali 
nekako preseči in zagotoviti, da bi se šefi, vo
dilni ljudje več pogovarjali s kmeti. Zato, ker 
nismo dovolj obveščene, pa se tudi ne vključu
jemo kmečke ženske v zadostni meri v delo 
kmetijskih organizacij, pa v krajevno skupno
st. Po eni strani nimamo dovolj časa, po drugi 
strani pa premalo vemo o teh rečeh.

BOLNIM LAŽJE DELO

V Modi Celje je med zaposlenimi kar 92 % 
žensk. Alije prav zato pri vas prisotno kakšno 
vprašanje, ki bi mu lahko rekli, da je izključno 
žensko vprašanje?

malo. Zato moramo biti prodajalci v trgovini 
seveda tedaj, ko so kupci. Takšno delo pa se
veda ženske močno utrudi, kajti po ves dan so 
v trgovini, pa tudi doma jih čaka še veliko de
la. Najhuje pa je, ker ima večina trgovk obole
le noge.

ANGELA KRIŽNIK: Nasploh opažamo, 
da je v naših delovnih organizacijah veliko 
žensk obolelih zaradi tako imenovanih poklic
nih obolenj. Tudi v P ražami, kjer sem sama 
zaposlena, je veliko takih. Zdi se mi, da bi mo
rale me ženske odločneje sprožiti razpravo 
okoli tako imenovanih invalidskih delavnicah 
in po drugi strani terjati, da se obolele delavce 
prerazporedi na lažja delovna mesta. To je 
težko, to vsi vemo. Vendar bi lahko z vztraj
nostjo in dobro voljo marsikaj naredili na tem 
področju. Posebej sedaj, ko nas je v sozdu 
združenih preko pet tisoč! To je ja prava ar
mada ljudi!

ELZA SAGADIN: O težkih delovnih pogo
jih smo že v prejšnji delovni organizaciji Mera 
veliko govorili. Toda dlje od pogovora nismo 
prišli, kajti vedno se znova in znova odpira 
vprašanje, kako in kje naj zagotovimo ustrez
no delovno mesto trajno obolelemu delavcu? 
To ni lahko rešiti.

Se bomo govorili o nagra
jevanju
Informiranje je brez dvoma temelj v procesu 
odločanja. Kako je poskrbljeno za informiran
je v vaši delovni organizaciji?

LIDIJA TAMŠE: Odkrito moram priznati, 
da smo v naši delovni organizaciji delavci zelo 
zadovoljni z informiranjem. Nekako smo se 
dogovorili takole, da se ne bomo obsipavali s 
papirji, temveč bomo največ dali na neposred-
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no, ustno informiranje. Tako so delegati de
lavskega sveta-zadolženi, da nas sproti sez
nanjajo z vsemi tekočimi vprašanji delovne or
ganizacije, po drugi strani pa so šefi poslovnic 
zadolženi, da nas seznanjajo s tistimi stvarmi, 
ki zadevajo vsako poslovnico zase. Tako ta 
proces kar dobro teče.

Katera so torej najpomembnejša vprašanja v 
vaši delovni organizaciji?

LIDIJA TAMŠE: Pretežna večina razprav 
pri nas se nanaša na vprašanje, kako bi več 
prodali in dosegli večji promet. S tem v zvezi 
moram reči, da se je bistveno spremenil naš 
odnos do kupcev in kar je najpomembnejše, 
da se zavedamo, kako zelo je naš dohodek od
visen od kvalitete našega dela. Zato skorajda 
ni več delavcev, ki bi bili zadržani do teh 
vprašanj. Vsi skupaj se res trudimo, da bi čim 
več prodali. Seveda pa se s tem v zvezi pojavl
ja veliko vprašanj. Naš dohodek namreč ni 
odvisen od prometa, temveč od razlike v ceni. 
V naši delovni organizaciji pa prodajamo 38 
% osnovnih življenskih artiklov, s katerimi ne 
ustvarjamo nobene razlike v ceni. To pa po
meni, da lahko delamo še in še, pa pravega re
zultata ni.

K^j pa pri osebnem dohodku, se vam pozna, 
če več delate?

LIDIJA TAMŠE: Mi si sploh prizadevamo, 
da bi stimulativno nagrajevanje v sozdu Merx 
spremenili. Kajti nobene logike ni, da veliko-

90 % žensk v invalidsko penzijo. Ob vsem tem 
pa vemo, daje delo premalo plačano in da so 
prispevki iz osebnega dohodka in dohodka 
tako majhni, da nam komaj kaj ostane za ure
janje našega družbenega standarda.

MARIJA MLAKAR: Pa tudi delo ob praz
nikih je premalo plačano! Sicer pa bi tudi jaz 
rada še enkrat poudarila, da bi morali resno 
razmišljati o tem, da bi obolele žene, ki že traj
no bolehajo za kako boleznijo, premestili na 
lažja delovna mesta. Morda bi morali celo 
razmišljati o bonifikaciji delovne dobe za go
stinske delavce?

IZOBRAŽEVANJE JE NUJNOST

SONJA GREGORN: Ob vsem pa velja 
poudariti, da se ženske, ki delajo v gostinstvu 
ne boje dela, da so povsod zelo aktivne, da se 
ne boje odgovornosti. Doslej še nismo omen
jale področja ljudske obrambe in družbene sa
mozaščite toda poudariti moram, da so prav 
na teh področjih v naši delovni organizaciji kl
jučni nosilci odgovornosti prav ženske.

Koliko pa je žensk na vodilnih delovnih me
stih?

MIJA KOVAČIČ: Rekla bi, da jih je vedno 
več, čeprav še premalo glede na to, koliko jih 
je zaposlenih. Je pa res, da ženske nerade 
prevzemajo odgovorne funkcije, ker težko 
uskladijo delo v službi in delo doma. Sami pa 
veste, kolikšne obveznosti nosi seboj vodstve
na ali vodilna funkcija.

veliko delavcev se sploh izobražuje ob delu. 
Pri nas so to v glavnem ženske, mlajše delav
ke, ki delajo trgovsko večerno šolo.

SONJA GREGORN: Pri nas pa starejšim 
delavkam, ki niso mogle obiskovati tečajev za 
pridobitev kvalifikacije, priznamo po določe
nih letih interno kvalifikacijo. Tudi osebni do
hodek potem taki delavki pripada v skladu z 
delom, ki ga opravlja kot kvalificirana delav
ka.

ELZA SAGADIN: Res, veliko smo tudi v 
delovni organizaciji Merx Celje dali na izo
braževanje delavcev ob delu, veliko imamo 
tudi štipendistov. Toda nekaj vendar ne sme
mo pozabiti: pomembna oblika izobraževanja 
so tudi razne politične šole, sindikalni, partijs
ki in drugi seminarji, šola za delegate. V vse te 
oblike smo se delavci Merksa tvorno vključe
vali. Naj povem samo podatek, da so šolo za 
delegate obiskali prav vsi člani naših delegacij 
razen treh delavk, ki so bile na porodniškem 
dopustu. In vedeti moramo, da vse te oblike 
izobraževanja pustijo pomembno količino 
splošnega znanja v slehernem človeku.

DANICA KOŽELJ: Da, veliko smo izo
braževali in še izobražujemo, vendar sem 
mnenja, da pa smo pri tem premalo pozorni 
do ljudi, ki jih kandidiramo v razne politične, 
delegatske in druge tovrstne šole. Mnogi resda 
obiskujejo predavanja, a od njih kaj malo po
tem dajejo, ko se vrnejo v delovno sredino.

tano nastal pevski zbor, ki uspešno nastopa na 
vseh naših prireditvah.

MILENA TURIN: Pri nas pa na primer de
luje pridna recitatorska skupina...

MARJANA ZORKO: Očitno se bomo mo
rali v naslednjih mesecih še močno spoznavati 
v družini našega sozda. Tudi na področju kul
ture. Skupaj se bomo morali tudi dogovoriti, 
kako bi še bolj spodbujali naše delavce k te
mu, da bi bolj množično sodelovali v različnih 
kulturnih dejavnostih ali pa da bi postali še 
bolj zagnani porabniki kulturnih dobrin.

ZAKLJUČEK

Pogovor udeleženk okrogle mize o družbe
noekonomskem položaju delavk v sozdu 
Merx je seveda opozoril le na nekatera od pe
rečih vprašanj, s katerimi se srečujejo delavke 
v neposrednih delovnih okoljih. Osnovna ugo
tovitev razgovora pa je vendarle ta, da so pri
zadevanja vseh delavcev usmerjena v reševan
je najbolj osnovnih vprašanj gospodarjenja. 
Zavedajoč se težkih razmer v gospodarstvu se 
vsi zaposleni odgovorno lotevajo nalog, ki jih 
nalaga politika gospodarske stabilizacije in 
težijo k boljšemu in bolj produktivnemu delu.

Ob tem pa je seveda še vrsta odprtih 
vprašanj, o katerih so predstavnice delovnih 
organizacij sozda Merx marsikaj rekle v pogo-

Angela Križnik Sonja Gregom Marjana Zorko Lidija Tamše Mija Kovačič Danica Koželj

krat na primer pri nas — podobno pa je tudi v 
ostalih trgovskih organizacijah — nado
meščajo drugo trgovko, ki je bolna ali kako 
drugače odsotna, pa dobimo le malenkostno 
stimulativno nagrado za to delo.

Kateri so še problemi, ki vas pestijo?

LIDIJA TAMŠE: Tudi pri nas je veliko pro
blemov zaradi deljenega delovnega časa, pa 
zaradi dežurstev med prazniki in ob nedeljah, 
ko morajo biti trgovine odprte, zaradi neureje
nega varstva za otroke. Zaradi vseh teh pro
blemov tudi veliko kvalificiranih delavcev, po
sebej žensk, zapušča delovna mesta in se za
posluje drugje. Sam podatek, daje v dveh letih 
109 kvalificiranih delavk zapustilo našo delov
no organizacijo, zadosti pove.

MARIJA MLAKAR: Ko že govorite o delovnih 
pogojih, bi tudi jaz rada nekaj povedala okoli 
delovnih pogojev delavk v gostinstvu. Vsi ve
ste, kakšno je to delo, da traja dolgo v noč, 
zato si delavke sploh ne morejo pri varstvu ot
rok pomagati z vrtci. Velik problem so avto
busni prevozi, saj je mnogo naših delavk 
doma izven občine Celje. Mnoge zvečer pre
spijo v hotelu, ker ne morejo domov. Pri nas 
so res osrednji problem delovni pogoji. O njih 
se seveda veliko pogovarjamo na različnih or
ganih in organizacijah, a ni izgledov, da bi lah
ko to vprašanje kaj kmalu rešili. To je poseben 
poklic, za katerega pa menim, da marsikje 
premalo vedo, koliko tegob in trdega dela nosi 
v sebi.

SONJA GREGORN: Res je! Lahko mirno 
rečemo, da je položaj delavke v gostinstvu 
najslabši. Pogoji dela so obupni, deljen delovni 
čas veže za sabo tudi številne družinske tego
be, pa problem otroškega varstva. In koliko je 
samo poklicnih obolenj! Pri nas gre preko

SONJA GREGORN: Pri nas v Gostinskem 
podjetju sta dve direktorici tozdov, pa tudi v 
samem našem tozdu so ženske na vodilnih 
mestih. Jaz pa ne bi ravno soglašala, da se 
ženske boje odgovornosti. Prej bi rekla, da 
moški lažje pridejo do vodilnih mest kot žens
ke, da je to stvar zgrešene kadrovske politike, 
ne pa stvar ženske in njene bojazni pred odgo
vornostjo.

MARIJA MLAKAR: Tudi pri nas se ženske 
ne boje odgovornosti pri delu, bolj se branijo 
političnih in samoupravnih funkcij. Res pa je, 
da je ženska obremenjena, pri nas pa še pose
bej, ker imamo vseskozi tudi različne oblike 
izobraževanja.

Kako je sploh z izobraževanjem ob delu? Je 
razvito v delovnih organizacijah sozda Mera?

MARIJA DIMITRIJEVIČ: Pri nas v mlins
ko predelovalni industriji je prav izobraževan
je ob delu in pridobivanje potrebnih kvalifika
cij velik problem. Gre za to, da k nam prihaja 
veliko nekvalificirane delovne sile, ki prevze
ma težka dela. Kvalificirani delavci so v glav
nem le ob zahtevnejših delih v slaščičarstvu. O 
tem, da bi tudi ostali delavci lahko pridobili in
terno kvalifikacijo, smo se že pogovarjali z Ži
vilsko poklicno šolo iz Maribora, vendar z njo 
nismo našli skupnega jezika. Sedaj pa smo za
dolžili strokovno službo pri nas, da poišče 
možnosti, da bi tu v Celju lahko opravljali 
tečaje za prekvalifikacijo. Delavci so namreč 
zainteresirani za izobraževanje, po drugi stra
ni pa mora imeti tudi delovna organizacija ta
kšen interes, saj so bolj izobraženi delavci tudi 
bolj produktivni.

MILENA TURIN: Res, veliko možnosti 
imamo pri nas delavci, da se izobražujemo ob 
delu. Pa ne samo, da imamo možnosti, zelo

MIJA KOVAČIČ: Tudi v našem Kmetijs
kem kombinatu dajemo veliko poudarka izo
braževanju. Prirejamo razne tečaje, pišemo le
take, s katerimi poskušamo izobraževati kme
te za to in ono, za kmečke žene prirejamo v 
zimskem času več tečajev, za mlade zadružni
ke smo organizirali dopisno šolo samoupravl
janja. In moram reči, da je odziv ljudi na vse 
izobraževalne oblike zelo velik.

V KULTURI ZGOLJ UTRINKI

Govorimo o izobraževanju, marsikaj smo že 
povedale o problemih zdravstvenega in otroš
kega varstva. Pa nam še povejte, kako je s 
kulturnim utripom v vaših delovnih organiza
cijah.

MARJANA ZORKO: Veste, težko bi govo
rila o utripu v delovnih organizacijah našega 
sozda, saj se v tako kratkem času, kar je sozd 
ustanovljen, še nismo pogovarjali o nadalnjem 
koordiniranju dela na področju kulture. Pa 
tudi sicer je to delo težko, ker marsikje še ni 
posluha znj.

Kaj pa delate kulturni animatorji?

MARJANA ZORKO: Ja, mi pošiljamo med 
delavce različna obvestila glede kulturnih pri
reditev, tudi vabimo na kakšne prireditve. Kaj 
dosti več pa ...

Med pet tisoč delavci je gotovo veliko takih, ki 
se udejstvujejo v kulturnem življenju?

SONJA GREGORN: V vsaki delovni sredi
ni je gotovo nekaj delavcev, ki bi se kakorkoli 
želeli vključevati v kulturno delo. Pri nas v 
Gostinskem podjetju je na primer čisto spon-

voru za okroglo mizo, nekaterih teh vprašanj 
pa se zavoljo skopo odmerjenega prostora v 
glasilu niti niso mogle dotakniti. Morda pa bi 
veljalo vseeno izluščiti nekaj najpomembne
jših zaključkov iz pogovora:

— treba bi bilo poiskati možnosti, da delavci 
sozda dobijo lastno zdravstveno ambulan
to;

— ugotoviti je treba, ali bi bilo v okviru soz
da možno organizirati posebno delovno 
enoto, v kateri bi lahko ustvarjalno in pol
no delali invalidi;

— v trgovskih organizacijah bi bilo treba 
znova sprožiti razpravo o nagrajevanju 
delavcev, ker sedanji sistem ne ustreza de
janskim razmeram;

— gostinske organizacije bi morale ponovno 
preveriti z Izletnikom Celje možnosti, da 
bi avtobusne vozne rede bolj prilagodili 
delovnemu času gostinskih delavcev;

— v delovnih organizacijah sozda bi morali v 
okviru sindikalnih organizacij in drugih 
organov pretehtati možnosti za popestri
tev kulturnega življenja delavcev;

— delavke bodo dale pobudo za ustanovitev 
posebnega odbora, ki bo v okviru sozda 
Mera stalno spremljal družbenoekonoms
ki položaj delavk.

DAMJANA STAMEJČIČ



TOZD Proizvodnja

TOZD Agropromet

TOZD Prehrana

TOZD Transport in obrt. štor,

TOZD Dom
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TOZD Potrošnja ZAGORJE
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BLAGOVNI CENTER n.sol.o.
Celje
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DRAVINJSKI DOM n.sol.o.
Slovenske Konjice
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GOSTINSKO PODJETJE n.sol.o. 
Celje

GTDO
GOSTINSKO-TURISTIČNO PODJETJE 
Celje n.sol.0.

TZO CELJE

KMETIJSKA ZADRUGA n. sol. o.
Celje
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KMETIJSKA ZADRUGA n.sol.o.
TOZD Trgovska dejavnost v Slovenske Konjice
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TOZD Transport TPO

Šentjur pri Celju n.sol.o.
TOZD Mlin CELJE

MLINSKO PRED. INDUSTRIJA
Celje n.sol.o.

TOZD Pekarn in slašč. CELJE

TOZD Pekarna in slašč. ROGAŠKA
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MODA s.p.o.

| TOZD Prodaja CELJE Celje

TDO
POTROŠNIK
Celje

n.sol.o.

TDO
SAVINJA MOZIRJE 
Mozirje

s.p.o.

TDO
TEKO s.p.o.
Celje
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TKANINA
Celje

n.sol.o.

GDO
TURIST
Mozirje

n.sol.o.
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Organiziranost SOZD Mero

POSVETOVALNI
KOLEGIJ

19 elanov

INTERNA BANKA

DELOVNA SKUPNOST 
ZA OPRAVLJANJE DEL 
SKUPNEGA POMENA

PLAN IN ANALIZE

MARKETING

RAZVOJ IN INVESTICIJE
predsednik
član za blagovni promet 
član za kmetijstvo in proiz.

POSLOVODNI ORGAN
KOLEGIJSKI

45 članov

DELAVSKI
SVET
SOZD
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Kadri - naša vsakdanja skrb
O aktualni kadrovski problematiki v združenem delu

Splošno znano je, da ka
drovska praksa v organizaci
jah združenega dela močno 
zaostaja za družbenopolitični
mi in samoupravnimi zahteva
mi in težnjami, pa tudi za teo
retičnimi spoznanji na tem po
dročju. Problemi kadrovske 
prakse so zelo zapleteni in 
kompleksni ter segajo na mno
ga strokovna področja; zato 
bomo v tem sestavku obravna
vali le nekatera aktualna 
vprašanja, ki neposredno zade
vajo to področje.

1. Problemi pri zasnovi 
temeljnega kadrovske
ga akta — razvida del 
oziroma nalog ter obli
kovanje kadrovske po
litike kot sestavnega 
dela poslovne politike

Prvo in temeljno vprašanje je, 
kako izdelati uporaben razvid 
del in nalog, ki bo podlaga za 
izvajanje kadrovske politike. Z 
razvidom del se urejajo nekate
ra vprašanja organizacije dela 
— in sicer mikroorganizacije. 
To seveda pomeni, da je treba 
že predhodno rešiti vprašanja 
splošne organizacije dela 
(makroorganizacije, obliko
vanje organizacijskih enot im.); 
skratka, izdelava razvida 
del sproži zahtevo po reševan
ju organizacijske problemati
ke. Tu pa se začno običajno st
vari zapletati. Kadrovske služ
be v delovnih organizacijah 
praviloma niso tako močne, da 
bi lahko izbojevale rešitev or
ganizacijske problematike, ki 
je, mimogrede povedano, zelo 
občutljivo vprašanje, ker ne
posredno prizadene odnose 
med ljudmi in ljudi same; to pa 
seveda pomeni, da je potrebna 
za izpeljavo kakršnihkoli orga
nizacijskih sprememb zavestna 
podpora prizadetih delavcev.

V večini primerov pride do 
kompromisa, ko se organizaci
ja formalno uredi na papirju. S 
tem pa problemi še malo niso 
rešeni. To pa predvsem zato, 
ker je treba organizacijo dela 
oblikovati na temelju poslovne 
politike; za izvajanje poslovne 
politike je potrebno projektirati 
ustrezno organizacijo dela, ki 
zagotavlja, da bodo zastavljeni 
cilji uresničeni. Na tej točki pa 
problemov v večini naših orga
nizacij združenega dela ne 
rešujejo več. Na kratko je tre
ba pojasniti, zakaj ne. Poslov
no politiko morajo predlagati 
poslovodni organi (513. člen 
ZZD), ti pa po ugotovitvah 
meritev porazdelitve vpliva še 
vedno predstavljajo stvarno 
oblast v organizaciji; in če niso 
naklonjeni reševanju organiza
cijske in kadrovske problema
tike, potem ostaja to vprašanje 
odprto, ker ni nikogar, ki bi jih 
k temu lahko prisilil. Bistveno 
je to, kot ugotavlja Peter Toš, 
da v današnji družbenoeko
nomski situaciji prevladuje 
ocena, da ni dober tisti poslo
vodni organ, ki s svojim oseb
nim strokovnim prizadevanjem 
uspe dvigniti produktivnost de
la, izboljšati organizacijo dela, 
ampak tisti, ki v pravem času 
in na pravem mestu sproži in 
uspe z zahtevkom za višjo 
ceno proizvodov in uslug svoji 
organizaciji.

Poslovna politika torej (pre
težno) ni opredeljena, temelji 
na verbalnih sodbah posamez
nikov in se poljubno spreminja

glede na trenutne razmere in 
probleme poslovanja. Seveda v 
takih razmerah ni mogoče trd
neje določiti elementov, ki so 
potrebni za projektiranje orga
nizacije, s tem pa tudi ni mož
no izoblikovati nalog glede na 
zastavljene cilje: ni mogoče iz
delati uporabnega razvida del 
in nalog. Ob tem naj poudari
mo, daje bilo možno v sistemi
zacijo delovnih mest marsikaj 
napisati, kar pa ni sprejemljivo 
za razvid del oziroma nalog, 
kajti z nalogo je treba razumeti 
oblikovanje ciljev za smotrno 
človekovo delovanje. Za vsa 
opravila in dejavnosti, ki nima
jo povsem jasnega smotra za 
uresničevanje ciljev, v tem 
aktu ni prostora. V njem je si
cer možno opisati dela in nalo
ge, ki se dejansko opravljajo, 
kar pa pomeni izdelati forma
len in neuporaben razvid del, 
zlasti navesti nekatere druge 
postavke, kot npr. zahteve po 
izobrazbi in podobno, kar pa 
za oblikovanje kadrovske poli
tike kot sestavnega dela pos
lovne politike nima nobene po
sebne uporabne vrednosti.
Problem namreč nastane tak

rat, ko iz takega razvida del, ki 
je prilagojen obstoječemu stan
ju, ni mogoče opraviti primer
jave med resnično kadrovsko 
strukturo in zahtevami v razvi
du del, ker gre v obeh primerih 
za iste podatke. To v končni 
posledici onemogoča izobliko
vanje kadrovske politike, saj bi 
ta morala izhajati iz diference, 
ki jo taka primerjava običajno 
odkrije. Osnovno vprašanje je 
torej v tem, na podlagi česa or
ganizacije združenega dela iz
vajajo kadrovske postopke? 
Verjetno za to ne zadoščajo že 
družbeni dogovori o kadrovski 
politiki, ampak je potrebno ka
drovsko politiko vgraditi v 
poslovno politiko organizacij 
združenega dela.

Ob izdelavi razvida del seje v 
teoriji in praksi zastavilo 
vprašanje, kaj je to delo oziro
ma naloga, katere dejavnosti 
vključiti v opis naloge. Organi
zacijski teoretiki so ta problem 
v glavnem rešili in podrobno 
opredelili. Vendar bi kazalo o 
tem še razmisliti, ali je z obli
kovanjem del oziroma nalog 
možno še kaj več prispevati k 
raz odtujitvi, saj ne bo pretira
na ugotovitev, da se o odtujitvi 
nasploh precej razpravlja, 
praktičnih ukrepov pa je malo.

2. Načrtovanje kadrov
Kadri niso le najpomembne

jša komponenta gospodarske
ga razvoja, marveč tudi njego
vo izhodišče. Ta ugotovitev 
meče kaj čudno luč na prakso 
načrtovanja, saj so kadrovski 
načrti najbolj šibka in najbolj 
nejasna točka v tem procesu. 
Omenjenih ugotovitev na da
našnji stopnji še zdaleč nismo 
sposobni zavestno sprejeti, kaj 
šele, da bi jih praktično ures
ničevali.

Če se ustavimo na ožjem ka
drovskem področju, je treba 
ugotoviti, da razvid del, ki ni 
izdelan z vidika ciljev oziroma 
razvoja organizacije, za plani
ranje kadrov ni uporaben. Pač 
zato, ker naloge določajo števi
lo in strukturo kadrov. Delov
ne organizacije, ki pri svojem 
gospodarjenju ne potrebujejo 
poslovne politike, ne potrebu
jejo tudi plana kadrov. Za 
uveljavitev kadrovskega plani

ranja je prvi pogoj ta, da de
lovne organizacije opredelijo 
dolgoročne poslovne cilje.

3. Izobraževanje
Pri organizaciji izobraževan

ja, ki se začne s priučevanjem 
potreb po izobrazbi, seveda 
tudi potrebujemo razvid del, 
plan kadrov, poznavanje pos
lovne politike. Če vsega tega 
ni, tudi izobraževalnih potreb 
ni mogoče ugotavljati. Pri 
priučevanju nekaterih potreb 
izobraževanja je možno nepos
redno priučevanje problemov 
dela in poslovanja ter delovan
ja samoupravljanja, kar pa je 
že samo po sebi precej zahtev
no delo.
Če opustimo druge faze izo

braževalnega ciklusa (plani
ranje, programiranje, nepos
redna izvedba), bi kazalo opo
zoriti še na problem ovredno
tenja izobraževanja. V sedan
jih razmerah, ko za merila 
uspešnosti veljajo pretežno 
ekonomski kazalci, je nujno, 
da pride organizator izobraže
vanja pred organe upravljanja 
s številkami, torej s preverjeni
mi dokazi, koliko izobraževan
je na primer prispeva k večji 
produktivnosti dela itn. To pa 
je za povprečnega organizator
ja izobraževanja že dokaj zah
tevano delo, saj terja med dru
gimi tudi uporabo sodobnih 
matematično-statističnih metod. 
Kljub temu pa se je treba 
tega v praksi lotiti, ker bo to v 
daljšem obdobju nedvoumno 
prispevalo k spreminjanju miš- 
lenja izobraževanja in k afir
maciji izobraževanja v delov
nih organizacijah. Ob tem je 
treba omeniti še neki pojav, ki 
presega ožjo kadrovsko pro
blematiko in na širše družbene 
razsežnosti, gre za tako imeno
vano »permanentno izobraže
vanje«. Zaradi hitrega zastare- 
vanja znanja, vse hitrejšega 
povezovanja izobraževanja in 
dela, je za nas dejansko edino

sprejemljiv koncept perma
nentnega izobraževanja. Ven
dar sta za to potrebna dva te
meljna pogoja: prvič, temeljita 
splošna in poklicna izobrazba, 
in drugič, motivacija za na
daljnje izobraževanje. To po
meni, da v sedanjem stanju za 
veliki del delavcev koncept pe
rmanentnega izobraževanja ni 
mogoče izpeljati, ker nimajo 
takšne splošne izobrazbe in ker 
v organizacijah združenega 
dela nimamo učinkovitih vzro
kov, s katerimi bi delavce 
spodbujali k dopolnjevanju os
novne izobrazbe. Takšno stan
je, kakršno je sedaj, še poveču
je prepad med enimi in drugimi 
delavci, saj se permanentno 
izobražujejo le tisti, ki imajo 
potrebne osnove in so iz oseb
nih razlogov motivirani za na
daljnje izobraževanje.

Ta problem omenjam zato, 
ker je pod parolo permanent
nega izobraževanja strokovno 
izpopolnjevanje preraslo v iz
razito negativen in škodljiv po
jav: v seminarizem v obliki tu
rizma, ki si ga lahko privoščijo 
v glavnem strukture, ki niso 
neposredno v delovnem proce
su. Zato je resnično revolucio
narna zahteva po taki izobraz
bi (za vse), ki bo izhodišče za 
začetno in nadaljnje stopnjeva
no permanentno izobraževan
je.

4. Ovrednotenje dela
Kot izhodišče za ovrednoten

je dela je prav tako potreben 
temeljni kadrovski akt — raz
vid del oziroma nalog; kljub 
temu pa so ponekod po spre
jetju zakona o združenem delu 
hoteli na vsak način mimo tega 
uveljaviti »ustrezna merila« za 
ugotavljanje delitve po delu. 
Ta merila marsikje niso nič 
drugega kot prepisana načela 
iz zakona ali pa iz samouprav
nih aktov drugih delovnih or
ganizacij.

S temi merili so hoteli nado
mestiti poprejšnje analitične 
ocene delovnih mest, kar pa je 
povzročilo, da smo pri ures
ničevanju načela delitve po 
delu še nazadovali. Popolnoma 
razumljivo je, da ne moremo 
starih meril odpraviti, dokler 
nimamo izdelanih in preizkuše
nih novih meril, za kar pa je 
potrebno daljše časovno ob
dobje.

V delovnih organizacijah bi 
morali vztrajati pri organizaciji 
dela in oblikovanju razvida 
del, v katerem bi morale biti 
delovne naloge opredeljene v 
skladu s poslovnimi cilji. To je 
posebno pomembno pri ovred
notenju dela administrativnih 
in strokovnih kadrov, kajti nji
hov delovni prispevek se da 
najlažje ugotavljati tako, da se 
ugotovi, koliko s svojim delom 
prispevajo k uresničevanju 
sprejete poslovne politike (npr. 
z evidenco in analizo opravl
janja dela). Skupaj z metodo 
upravljanja, ki jo določa smo
ter dela, bi bil lahko to velik 
napredek pri uresničevanju de
litve po delu. Ker pa vsega 
tega v delovnih organizacijah 
ni, pri vrednotenju dela zaenk
rat ne moremo bistveno napre
dovati.

5. Kadrovanje
Nobena skrivnost ni, da pote

ka kadrovanje v delovnih orga
nizacijah (često) preko dogo
varjanja v ozkih skupinah in 
preko posebnih zvez in poz
nanstev itn. — in to seveda 
mimo kadrovskih služb in sa
moupravnih organov. Tudi ob
jave in razpisi so često prireje
ni za vnaprej izbranega kandi
data, zato se lahko poteguje za 
razpisano mesto en sam kandi
dat oziroma ima možnost, da 
bo samo on izbran.
To zadnje velja še posebej za 

poslovodna dela, kjer je posto
pek kadrovanja prav gotovo 
preveč zapleten in formalizi

ran, tako da kadrovske službe 
in organi upravljanja nimajo 
prevelikega vpliva nanj.

V se to seveda precej razvred
noti pravice samoupravnega 
odločanja delavcev v kadrovs
ki politiki, ki lahko v mnogih 
primerih samo potrdijo tisto, o 
čemer je bilo že odločeno. V 
zadnjem času, ko ni več tako 
enostavno priti do zaposlitve, 
so se omenjeni pojavi še bolj 
razmnožili.

6. Še nekaj odprtih 
vprašanj

Na koncu je treba opozoriti 
še na tri aktualne probleme: 
prvič, štabni značaj kadrovske 
službe v organizacijski struktu
ri prav gotovo ni več primeren, 
zlasti, če upoštevamo odgovor
nost kadrovskih delavcev za 
izvajanje kadrovskih dejavno
sti, predvsem z vidika sodob
nih metod dela, kajti to je eno 
od izrazitih področij dela, kjer 
je treba nujno uveljaviti teams- 
ko delo.
Drugič, še vedno je eno te

meljnih vprašanj strokovnost 
kadrov, ki delajo v kadrovskih 
službah; to ni nobeno naključ
je, kajti strokovnjakov — ka- 
drologov pri nas nikjer ne izo
bražujemo. Tretjič; povsem 
nerešena je vloga kadrovskih 
služb pri uvajanju sodobne or
ganizacije dela. Nobenega 
dvoma ni, da bi v delovnih or
ganizacijah mnogo hitreje m. a- 
jali nekatere oblike sodobnih 
organizacijskih struktur, če bi 
razpolagali z nekaterimi orga
nizacijskimi spremenljivkami, 
ki neposredno zadevajo človeš
ki faktor.

Glede teh vprašanj čakajo 
naše kadrovske službe še vedi- 
ke naloge, ki pa jih ne bodo 
mogle reševati brez uporabe 
novih teoretičnih dosežkov.

BOGOMIR MOJSILOVIČ

0 izobraževanju 
trgovskih delavcev
Ustanovljena je posebna izobraževalna skupnost

Skupščina posebne izobraževalne 
skupnosti za blagovni in denarni promet 
(PIS)je na svoji seji, dne 22. aprila 1980 
na podlagi 49. člena zakona o usmerje
nem izobraževanju (Ur.l. SRS 11/80) 
sprejela programsko zasnovo za izo
braževalne programe za trgovinsko de
javnost z naslednjimi nazivi smeri: bla
govni manipulant, prodajalec, skladiščni 
in komercialni tehnik, aranžerski tehnik. 
Stopnje zahtevnosti in trajanje izobraže
vanja v posameznem vzgojno izobraže
valnem programu so: za blagovni mani
pulant III. stopnja zahtevnosti in 2 leti 
šolanja, za prodajalca IV. stopnja zah
tevnosti in 3 leta šolanja, za komercial
nega tehnika V. stopnja in 4 leta šolanja. 
Udeleženci dobijo po končanem šolanju 
ustrezen naziv.

Skupščina PIS je na svoji seji, dne 16. 
2. 1981 sprejela tudi predmetnik in pogo
je za vstop in vpis v posamezne smeri in 
stopnje izobraževanja. Blagovni manipu
lant se odloča po končanem prvem letni
ku usmerjenega izobraževanja in je v 
smeri oproščen tujega jezika, matemati

ke in geografije. Prodajalec se odloča 
enako, vendar brez oprostitve tujega je
zika, matematike in geografije. Komer
cialni tehnik se odloča isto kot prodaja
lec (izjemoma po drugem letniku), ven
dar s pogojem, da ima iz predmetov slo
venščine, matematike in tujega jezika 
največ eno oceno zadostno, ostali dve pa 
dobro ali več. Aranžerski tehnik se lahko 
usmerja po prvem letniku usmerjenega 
izobraževanja.

Vzgojno izobraževalne organizacije, 
t.j. šolski centri za blagovni promet lah
ko vpišejo le toliko učencev, kolikor mest 
je potrdila PIS na svoji skupščini dne 16. 
2. 1981 za šolsko leto 1981/1982. Vpise 
v posamezne programske smeri vršijo 
šolski centri na podlagi predhodno plani
ranih potreb delovnih organizacij in skle
pa skupščine PIS o številu oddelkov na 
posameznem centru. Vpis se vrši po jav
nem razpisu v mesecu aprilu.

Delovne organizacije razpišejo v me
secu juniju štipendije za posamezne pro
grame in skladno s svojim pravilnikom o 
izobraževanju izvršijo podelitev štipendij

in sklenitev štipendijskih pogodb z učen
ci v usmerjenem izobraževanju.

Za delovno prakso in praktičen pouk, 
ki ju opravljajo učenci v izbranih enotah, 
sklenejo šolski centri z delovnimi organi
zacijami samoupravni sporazum, na 
podlagi katerega se sklepajo vsakoletne 
pogodbe o vsebini, načinu, času, kraju n 
pogojih delovne prakse in praktičnega 
pouka.

Pripravništvo bo v delovnih organiza
cijah obvezno za vse učence srednjega 
izobraževanja, pri katerih znaša delovna 
praksa in praktičen pouk manj kot polo
vica učnega programa. Za dela in nalo
ge, za katere se zahteva srednja izobraz
ba traja pripravništvo praviloma 6 mese
cev, odvisno od uspešnosti in deleža 
praktičnega pouka pa se lahko ta doba 
skrajša. Po pripravništvu opravlja pri
pravnik strokovni izpit, ki mu omogoča 
opravljanje samostojnega dela v stroki. 
Dosedanji zaključni izpiti oz. mature se 
ne opravljajo več.

Vzgojno izobraževalni program za tr
govskega poslovodjo bo obravnavan rta 
naslednji skupščini PIS in vsebuje nas
lednji programski predlog: po zahtevno
sti je enoletni nadaljevaljni program lz 
prodajalca, ki se je šolal tri leta in ima 
praviloma dve leti delovnih izkušenj. 
Končana poslovodska šola predstavlja 
V. stopnjo zahtevnosti, je popolna sredn
ja šola, ki omogoča vpis na višje ali viso
ke šole kot komercialni tehnik in daje na
ziv trgovski poslovodja.

ANTON LAZNIK
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Ustanavljamo interno banko
Samoupravni sporazum o združitvi v interno banko smo že sprejeli

Priprave za ustanovitev Interne banke 
potekajo že od mes'eca junija 1980 dalje, 
za kar je bil pripravljen poseben pro
gram, na osnovi katerega je ožja delovna 
skupina strokovnih delavcev tozda Merx 
izdelala predlog izhodišč za ustanovitev 
Interne banke. Na osnovi le-teh je bil iz
delan predosnutek Samoupravnega spo
razuma o združevanju v Interno banko. 
Ob upoštevanju pripomb je bil izobliko
van osnutek Samoupravnega sporazuma 
o združitvi v Interno banko ter posredo
van v mesecu avgustu v javno obravna
vo vsem udeleženkam Samoupravnega 
sporazuma o združitvi v SOZD Merx, ki 
je potekala po enovitih delovnih organi
zacijah in temeljnih organizacijah 
združenega dela vse do konca meseca 
oktobra.

Izoblikovan predlog Samoupravnega 
sporazuma o združitvi v Interno banko 
so udeleženke sprejemale z osebnim iz
javljanjem na zborih delavcev, ki so tekli 
vse od novembra preteklega leta pa do 
15. januarja letos. Sočasno so udeležen
ke sporazuma volile tudi delegate in nji

hove namestnike v zbor Interne banke 
skladno z določili Samoupravnega spo
razuma o združitvi v Interno banko.

Na prvem zboru Interne banke, ki je 
bil 30. januarja 1981, je večina temeljnih 
in enovitih delovnih organizacij podpisa
la Samoupravni sporazum, zavrnili pa 
sta ga Trgovsko podjetje Savinja Mozir
je in temeljna organizacija Tkanina Cel
je. 6. 2. 1981 pa je podpisala Samou
pravni sporazum tudi temeljna organiza
cija Tkanina Celje.

Interno banko bodo upravljali po dele
gatskem načelu delavci v temeljnih orga
nizacijah in drugih organizacijah, ki so 
sklenile samoupravni sporazum o 
združitvi v Interno banko in s tem posta
le ustanoviteljice oziroma njeni člani. 
Tako zasnovana interna banka pa bo 
omogočala, da z dohodkom in družbeni
mi sredstvi organizacij upravljajo nepos
redno delavci organizacij združenega 
dela na podlagi osnovnih načel, ki veljajo 
za poslovne banke. Po programu bo In
terna banka začela opravljati naloge s 
področja svojega delovanja s 1. 4. 1981.

Interna banka bo mesto dogovarjanja 
o finansiranju tekočega poslovanja in in
vesticij ter mesto sporazumevanja o 
združevanju sredstev, s katerimi bodo 
zagotovljeni in uresničeni srednjeročni 
dogovorjeni razvojni cilji. Združevanje 
dela in sredstev pa bo potrebno načelo
ma uresničevati v takih oblikah, da bodo 
vse članice Interne banke ekonomsko 
dovolj motivirane, da se bodo odločale 
za tiste naložbe, ki prinašajo optimalne 
ekonomske rezultate z vidika vseh članic 
Interne banke, torej tistih, ki sredstva 
združujejo, kakor tudi tistih, ki združena 
sredstva uporabljajo. Članice, ki se pove
zujejo v Interno banko ne smejo pričako
vati samo kreditov, temveč spoznati kot 
nujnost in potrebo združevanja sredstev 
in dela za skupaj dogovorjen program, 
tako v okviru Interne banke kot v okviru 
temeljnih bank in združenih bank, ker le 
tako bo lahko Interna banka opravljala 
svojo temeljno funkcijo združevanja 
sredstev in dela.

IRŠIČ TONE
Delo pri_ sitotiskarskem stroju v aranžerskem oddelku. Na sliki sta 
Branko Žur^j in Ejup Luttoli

Mercovi in Hmezadovi delavci za isto mizo
Dobro poslovno sodelovanje je največji porok za dobro preskrbo: ta misel je vodila 

najbolj odgovorne delavce SOZD Hmezad in SOZD Merx, da so se sestali 11. 2. 1981 v 
Celju, ter izmenjali mnenja in uskladili nekatere skupne naloge. Dejstvo je, da le od skup
nih naporih obeh sestavljenih organizacij bo zgrajena regijska mlekarna, da le ob dobrem 
in konstruktivnem dialogu lahko zadovoljivo rešimo problem klavništva. Trajni poslovni 
odnos v zagotavljanju potrebnih deviznih sredstev za zadovoljevanje regije, dobro organi
zirana trgovina, skupna vlaganja v prodajne in proizvodne kapacitete, vse v smislu zado
voljevanja preskrbe prebivalstva, bo rešilo vse pregrade, ki še vsaj na videz obstajajo, je 
bila soglasna ugotovitev obeh predstavnikov sestavljenih organizacij.

J.G.

Novi člani odborov
DS SOZD potrdil na seji dne, 9. marca 1981

Dohodek pod 
lupo
Pripravljamo se na 3. kongres 

samoupravljalcev Jugoslavije

Odbor za kmetijsko proiz
vodnjo:

Predsednik Bogdan KNEZ, 
KK Šentjur, namestnik pred
sednika Franc TEPEJ, KZ 
Slov. Konjice ter člani Peter 
KNEZ, KK Šentjur, Zvonko 
TANC, KZ Celje, Tatjana 
ŽOLNIR, MPI Celje, Karl 
KRAŠEK, KZ Laško, Jože 
JESENEK, D S S S — 
marketing.

Odbor za gostinstvo in turi
zem:

Predsednik Erika GRABER, 
Gostinsko podjetje Celje, na
mestnik predsednika Miro 
VERDNIK, Gostinstvo in tu
rizem Celje, člani Luka 
ŽVAB, GP Turist Mozirje, 
Vinko MEDVEŠEK, Gostins

ko podjetje Celje, Drago DE- 
LALUT, Gostinstvo in turi
zem Ravne, Janko JAVOR
NIK, DD Slov. Konjice, Cve
to KOLENC, SOZD-marke- 
ting.

Odbor za blagovni promet:
Predsednik Vinko PEČNIK, 

Teko Celje, namestnik pred
sednika Franc JANŽIČ, DD 
Slov. Konjice, člani Milan 
MEDVEŠEK, Moda Celje, 
Rudi GABROVEC, Savinja 
Mozirje, Bris TAMŠE, Bla
govni center Celje, Ivan 
GROBLER, Blagovni center 

Celje, Karel BRAJLIH, Tkanina 
Celje, Lojze FORŠTNER, 
Tkanina Celje, Albin NA
GLIČ, Potrošnik Celje, Jože 
BRINOVŠEK, Potrošnik Cel

je, Janez PEŠEC, Potrošnik 
Celje, Ivan LENKO, Potroš
nik Celje, Maks MAČEK, 
SOZD-marketing, Matjaž 
REGVAT, Tkanina Celje.

Poslovni odbor:
Lojze FORŠTNER, Tkanina 

Celje, Alojz RECKO, KK 
Šentjur, Bogdan KNEZ, KK 
Šentjur, Erika GRABAR 
GPC, Vinko PEČNIK, Teko 
Celje, Anton IRŠIČ, SOZD 
— Interna banka, Franc PE- 
TAUER, SOZD marketing, 
Dinko MEŠTROVIČ, MPI 
Celje, Vlado KUKOVIČ DD 
Slov. Konjice, Breda URA- 
TARIČ, Blagovni center Celje 
ter koordinator ZK SOZD.

J.P.

Gnojila so — 
gnojil ni
Pred dnevi smo na nivoju 

SOZD Merx organizirali 
sestanek z najvišjimi pred
stavniki Agrotehnike 
Ljubljana na temo: oskrba 
z gnojili, zaščitnimi sredst
vi in rezervnimi deli. Sode
lovali so tudi predstavniki 
vseh DO s področja kme
tijstva.

Kljub veliki pripravljeno
sti predstavnikov Agroteh
nike, da rešujejo problema
tično situacijo, so bili rezul
tati razgovorov le delno za
dovoljivi. Pri skoraj vseh 
dobavah je še namreč 
vmesni člen, ki še ni jasen 
(devize, osnovne surovine, 
roki dobav itd.). Po njihovi 
oceni bo dušičnih gnojil 
dovolj, ne bo pa dovolj 
NPK. Tudi zaščitnih sred
stev bo dovolj, seveda 
bodo pa potrebne nekatere 
kombinacije oziroma za
menjave določenih škropiv, 
ker celotnega izbora ne bo. 
Strokovnjak Agrotehnike 
je zagotavljal, da bodo 
kombinacije možne. Negle- 
de na to, da je Izvršni svet 
SRS skupaj s Komitejem 
za kmetijstvo ter SISEOT 
sprejel sklep, da je naloga 
družbe kot celota, da zago
tovi devize za repromate- 
rial za proizvodnjo hrane, 
še vsi problemi niso od
pravljeni.

Med drugim smo ugotovi
li, da je v današnjem nači
nu reševanja kriznih situa
cij v vseh sferah preskrbe 
možno uspevati samo or
ganizirano. Na prvi pogled 
nepomemben spodrsljaj v 
dogovarjanju za prvi kon
tingent umetnih gnojil, kije 
sovpadal v obdobje, ko še 
SOZD ni bil organiziran, 
že kaže prve negativne pos
ledice. Po dogovoru bomo 
poskusili narediti vse na 
Splošnem združenju za 
kmetijstvo, Poslovnem 
združenju in končno na 
Komiteju za kmetijstvo, da 
se vključimo v prioritetni 
red za prvi kontingent. 
Uspeh je vprašljiv, toda 
vredno se je potruditi.

JG

Od 16. do 18. julija letos bo v 
beograjskem Sava-centru 3. 
kongres samoupravljalcev Ju
goslavije. Predvideno je, da bo 
na njem sodelovalo preko 
1700 delegatov, med njimi tudi 
petdeset delegatov naših delav
cev, ki so na začasnem delu v 
tujini.

Pobudo za pripravo kongresa 
je dal tovariš Tito, kije v novo
letni poslanici na prehodu iz 
leta 1979 v leto 1980 dejal: 

»V naslednjem obdobju bo 
potrebna najširša mobilizacija 
vseh naših delovnih ljudi. Pre
pričan sem, da bi k njej v veliki 
meri pripomogel nov kongres 
samoupravi) alcev.«
Osrednja tema 3. vsejugoslo

vanskega samoupravljalskega 
zbora bo dohodek in dohod
kovni odnosi, pa čeprav je bilo 
o njej veliko govora že na 2. 
kongresu. Tedaj je bilo pou
darjeno, da pomeni dohodek 
osnovni ekonomski motiv dela 
vseh delovnih ljudi v združe
nem delu. Dohodek je druž
ben, družbeno neodtujljiv od 
delavcev in samoupravnih or
ganizacij združenega dela. Z 
njim razpolagajo delavci v svo
jem in družbenem interesu. In

prav na teh, dohodkovnih od
nosih, stopa delavec v vse od
nose v družbeni reprodukciji. S 
tem pa zagotavlja, da je delo 
svobodno in da delavec dejans
ko vpliva na pogoje svojega 
dela, je poudarjeno v Resoluci
ji 2. kongresa samoupravljal
cev Jugoslavije.
Delavce občin celjskega ob

močja bo na 3. kongresu sa
moupravljalcev zastopalo 25 
delegatov. Devet delegatov se 
bo kongresa udeležilo iz celjs
ke občine, šest iz velenjske, tri
je delegati bodo odšli na kon
gres iz žalske občine, po dva iz 
konjiške in šmarske občine, po 
en delegat pa bo zastopal de
lavce laške, mozirske in šent
jurske občine. Celjsko območ
je se bo tvorno vključilo tudi v 
vsebinsko oblikovanje gradiv 
za 3. kongres. Ob tem bodo 
imele pomembno vlogo nas
lednje delovne organizacije, ki 
bodo nosilke razprave ali pa 
zgolj sodelavke pri pripravi ne
katerih razprav: Železarna 
Štore, Aero, Cinkarna in 
Gozdno gospodarstvo Celje, 
REK Velenje, Tovarna noga
vic Polzela in Savinjska kme
tijska zadruga Žalec. -ds-

Poziv k razpravi
V kolikšni meri je občinska organizacija celjskih komuni

stov dejansko vtkana v vsakodnevno življenje delavcev in obča
nov,, katerim vprašanjem je namenjala večjo pozornost in kate
re probleme bo morala dati pod lupo v prihodnjem obdobju — 
o vsem tem bo tekla beseda na programsko-volilni konferenci 
organizacije ZKS, ki bo 25. marca v Celju.

Seveda pa razprava o delu organizacije od maja lani pa 
doslej ne bo mogla biti plodna, če ne bo ob poročilu o delu 
občinske organizacije ZKS Celje in njenih organov stekla te
meljita razprava v vseh osnovnih organizacijah ZK. Komunisti 
v vseh temeljnih delovnih sredinah morajo oceniti najprej svoje 
delo in videti, katera vprašanja in problemi so pretehtali v dose
danjem delu in katerim bodo akcijo in delo namenili v prihodn
je. Kajiti prav dogovor o prihodnji akcijski usmeritvi komuni
stov je tisti temelj, na katerem bo občinska organizacija vključ
no s svojimi organi gradila svoje bodoče delo.

Javna razprava o dosedanjem delu in bodočih usmeritvah 
občinske organizacije ZKS Celje bo v osnovnih organizacijah 
zaključena do 15. marca.

-ds
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Za enako delo - 
enako plačilo
O nagrajevanju v trgovini še razpravljati

OZD trgovine so v letu 1977 pospeše
no pristopile k uresničevanju zakona o 
združenem delu tako, da so formalno 
pravno z začetkom leta 1978 zadostile 
zahtevam zakona. V tem času je sindikat 
na vseh nivojih aktivno deloval na ure
janju delitve po delu. Zaradi pospešene
ga dela so bili sicer ustrezni akti pripravl
jeni, marsikje pa sistem delitve ni bil v 
celoti zgrajen in so ga kasneje dopolnje
vali ter ga še dopolnjujejo. To pa je pri
pomoglo, da so se delovne organizacije 
bolj kot prej organizirale na tem področ
ju. Čas sprejemanja samoupravnih spo
razumov na področju delitve po delu v 
roku, ki gaje določil Zakon o združenem 
delu, je bil značilen tudi potem, da se je 
pristopilo k sistemom delitve po delu na 
povsem nov način. Posledica tega je bila, 
da organizacije niso imele dovolj iz
kušenj in da so marsikatera vprašanja 
ostala nerešena.

V večini TOZD trgovine so v pravilni
kih določene osnove in merila za ugo
tavljanje sredstev za OD, povzete iz Sa
moupravnega sporazuma o skupnih os
novah in merilih za razporejanje dohod
ka in čistega dohodka ter delitev sredstev 
za osebne dohodke za dejavnost trgovine 
Slovenije iz leta 1975. Največ problemov 
je v opredelitvi kriterijev in meril za ugo
tavljanje učinkov dela. V tem času so de
lovne organizacije usmerile napore tudi v 
ugotavljanje učinka dela na režijskih ozi
roma izvenproizvodnih delih. Rezultati 
teh naporov so bili najslabši.

Da bi tvorno sodelovali na drugi kon
ferenci Zveze sindikatov Slovenije, ki je 
bila posvečena izključno tej problematiki 
smo sodelovali tudi z našim prispevkom, 
ki je vseboval predvsem naslednja spoz
nanja in probleme na področju delitve: 
— v vedno večji meri se poleg opisa del 
in nalog opredeljujejo tudi ostale kompo
nente razvida del kot so obseg in vsebina 
potrebne izobrazbe, delovne izkušnje, 
pogoji dela, fond potrebnega časa in dru
go. Zagotovo pa imajo ti akti, ki so seve
da zelo različno urejeni po posameznih 
TOZD. še vrsto pomanjklivosti. Ena os
novnih je, da organiziranost dela temu 
ne sledi in so zato pozitivni učinki zman
jšani. Dosedanji opisi del in nalog pa so

marsikje že preživeli in zahajajo preveč v 
tehniko ugotavljanja posameznih del in 
nalog. Tudi nekatere druge slabosti naj 
bi pomagala odpraviti enotna metodolo
gija, ki naj bo sestavni del družbenega 
dogovora o skupnih osnovah za obliko
vanje in delitev sredstev za osebne do
hodke.
— V nasprotju s preteklim obdobjem, 
smo v času prilagajanja delitve po delu 
dosegli, da je ugotavljanje učinka dela s 
tem pa tudi ustrezne mase osebnih do
hodkov na nivoju posamezne poslovne 
enote in ne na nivoju TOZD ali celo na 
nivoju DO. Sistemi delitve po delu so te- 
meliili na tem, da je bila masa sredstev 
za osebne dohodke postavljena v odvis
nost od planiranega prometa ali planira
ne razlike v ceni oz. planiranih stroškov, 
kar naj doseže poslovna enota v določe
nem poslovnem obdobju. Dosedanje iz
kušnje v trgovini kažejo, daje z ugotavl
janjem uspešnosti enote dosežen prece
jšen napredek v primerjavi z uporabljeni
mi sistemi v prejšnjih obdobjih. Namere, 
da bi se dosegel sistem neposrednega 
merjenja uspešnosti dela posameznega 
delavca doslej v organizacijah trgovine z 
živili ali z mešanim blagom, nismo uvel
javili. To velja sicer tudi za specializirane 
trgovine s tekstilom ali drugim specializi
ranim blagom, čeprav se je poskušalo 
uveljaviti evidentiranje prometa vsakega 
posameznega delavca, ki naj bi pred
stavljal osnovo za določanje uspešnosti 
dela delavca.

Dosegli pa smo, da je bil osebni dohodek 
delavcev v enotah glede na različno do
sežene rezultate med enotami, tudi raz
ličen. Pri tem pa so v vseh organizacijah 
trgovine, ki imajo svoje poslovne enote 
na različnih lokacijah, ki so ekonomsko 
manj ali več uspešne glede na število pre
bivalstva, glede na kupno moč, glede na 
oddaljenost odkupnih centrov, upošteva
li objektivne pogoje pridobivanja dohod
ka.
Sisteme delitve po delu, ki so jih organi
zacije trgovine sprejele s samoupravnimi 
akti v letu 1978 so občasno dograjevali 
na osnovi izkušenj, ki so jih pridobili z 
uporabo sprejetih sistemov. Na sprejete

sisteme so delavci različno reagirali. 
Tam kjer so v poslovnih enotah opredel
jevali promet, stroške, dohodek, osebne 
dohodke in akumulacijo (čeprav 
obračunsko), so sicer najneposredneje 
ugotavljali učinke, večkrat pa niso ust
rezno razmejili stroške, na katere lahko 
ali pa ne more uplivati poslovna enota, 
niso upoštevali vpliva bolezni, ki so v ve
liki meri bremenile maso, ki je v poslovni 
enoti majhna.
Niso razčiščena vprašanja v kolikšni 
meri se lahko zmanjšuje osebni dohodek 
v primerih, če predvideni rezultati niso 
doseženi. Ni primernih izkustev glede 
določanja ključev in zaradi tega so lahko 
posamezne temeljne organizacije neu
pravičeno obremenjene (ali preveč ali 
premalo).
— Izhajajoč iz zakonskih opredelitev bi 
morali zagotoviti, da so delavčevi osebni 
dohodki odvisni tudi od prispevka k re
zultatom gospodarjenja TOZD iz minu
lega dela. V praksi pa tega še nismo 
opredelili, zato je tako imenovan osebni 
dohodek iz minulega dela še vedno odraz 
dosedanjih rešitev, ki so bile predlagane s 
strani širše družbene skupnosti. Tako na 
tem področju v temeljnih organizacijah 
trgovine še ni bilo nobenih premikov, saj 
še naprej obstoja kot edini vidik nagraje
vanja minulega dela delovna doba po 
znani lestvici z varianto ali delovne dobe 
nasploh ali delovna leta v delovni organi
zaciji ter dodatki za stalnost.
Takšna in podobna vprašanja nagraje

vanja posameznikov v trgovini smo reše
vali tudi na zveznem odboru sindikata tr
govskih delavcev v Beogradu.

Ocene kažejo, da so aktivnosti orga
nov in osnovnih organizacij sindikata 
kot tudi nekaterih drugih dejavnikov na 
tem področju postala trajna sestavina 
aktivnosti tako pri ocenjevanju rezulta
tov gospodarjenja v teku leta in pri pri
pravljanju letnih in srednjeročnih plans
kih aktov. Vse te aktivnosti pa niso bile 
dovolj učinkovite in niso v zadovoljivi 
meri prispevale k razreševanju konkret
nih vprašanj, ki ovirajo hitrejše uresniče
vanje načela delitve po delu in rezultatih 
dela, ki mora preko sistema delitve oseb
nih dohodkov motivirati delavce za dose
ganje boljših rezultatov dela, večje indi
vidualne in družbene produktivnosti dela 
in k stalnemu povečanju dohodka.

Razreševanje odprtih vprašanj na po
dročju sistema delitve osebnih dohodkov 
terja, da sindikalni delavci v SOZD na 
podlagi strokovno opredeljenih rešitev 
poglobijo svoje aktivnosti ter tako pri
spevajo svoj delež k uresničitvi načela: 
ZA PRIBLIŽNO ENAKO DELO IN 
REZULTATE DELA PRIBLIŽNO 
ENAK OSEBNI DOHODEK.

Žare Frančeškin

S pripravami na usklajeno delo sindikata v SOZD 
MERX Celje smo pričeli že v decembru 1980 in Koordi
nacijski odbor sindikata seje konstituiral in pričel z delom 
7. januarja 1981.

V SOZD Mera je 46 osnovnih organizacij zveze sindi
katov, ki so združene v 10 konferenc OO ZS in 5 osnov
nih organizacij ZS v enovitih delovnih organizacijah, svo
jo osnovno organizacijo pa ima tudi delovna skupnost 
SOZD.

V koordinacijski odbor delegira vsaka konferenca ozi
roma osnovna organizacija v enoviti delovni organizaciji 
enega delegata in to praviloma predsednika konference 
oziroma osnovne organizacije zveze sindikatov. Predsed
nika koordinacijskega odbora volijo delegati praviloma iz
ven predsednikov konferenc oziroma osnovnih organizacij 
tako, da šteje koordinacijski odbor 17 delegatov. V prvi 
mandatni dobi sestavljajo koordinacijski odbor SOZD 
Mera sledeči delegati: MEŠTROV Majda — predsednik, 
DSSS SOZD Mera, MIKULIČ Zvonko — namestnik 
predsednika, Dravinjski dom Slov. Konjice ter člani 
KRAJNC Peter, blagovni center Celje, KOZOVINC Sla
vica, Gostinsko podjetje Celje, LORGER Marjana, Go-

V sozdu je 46 
osnovnih organizacij 
sindikata
stinsko in turistično podjetje Celje, LESNIKA Rudi, 
Kmetijski kombinat Šentjur, CMER Miro, Kmetijska za
druga Celje, STARINA Alojz, Kmetijska zadruga Laško, 
DELEVIČ Vladimir, Kmetijska zadruga Slov. Konjice, 
TURIN Milena, Moda Celje, FIJAVŽ Edi, Mlinsko pre
delovalna industrija Celje, LENKO Ivan, Potrošnik 
Celje, FUŽIR Vera, Savinja Mozirje, LESKOVŠEK Bo
ja, Teko Celje, TRŽAN Rado, Tkanina Celje, KREN- 
KER Ana, Turist Mozirje, KOLENC Cveto, DSSS SOZD.

Koordinacijski odbor ne sprejema sklepov, ampak le 
usklajuje delo in naloge konferenc in osnovnih organizacij. 
Posebna oblika dela sindikata v SOZD so problemske 
konference, ki sprejemajo stališča in sklepe po najvažne
jših vprašanjih in najaktualnejših nalogah sindikata. Pro
blemsko konferenco sestavljajo pooblaščeni delegati vseh 
osnovnih organizacij in konferenc zveze sindikatov v 
SOZD Mera.

Najpomembnejše naloge koordinacijskega odbora so:
— uresničevanje socialističnih samoupravnih odnosov na 
ravni SOZD,
— uveljavljanje samoupravnega sporazumevanja kot os
novne metode in sredstva za urejanje medsebojnih odno
sov na ravni SOZD,
— vzpodbujanje razvoja dohodkovnih odnosov, družbe
nega planiranja in svobodne menjave dela v SOZD,
— zagotavljanje enakopravnega položaja delavcev pri 
združevanju dela in sredstev znotraj SOZD,
— dogovor o pridobivanju dohodka in delitvi dohodka 
ter osebnih dohodkov,
— poenotene akcije na področju rekreacije in letneega 
oddiha,
— politično delovanje pri uresničevanju drugih vprašanj, 
ki so takšne narave, da je potrebno sodelovanje sindikata

MAJDA MEŠTROV

Novi objekti Dravinjskega doma
Ob 30 letnici obstoja delovne organizacije Dravinjski dom so pred kratkim odprli v 

Slovenjskih Konjicah novo blagovnico, katera je kljiub ogromnim težavam pri izgradnji 
ena največjih investicij v trgovini v konjiški občini.

Površina vseh prostorov znaša 1.883 m2, od tega blagovnica 1.725 m2 in bife 158 m2. 
Sama blagovnica ima šest oddelkov: oddelek obutve, oddelek konfekcije, oddelek tekstila, 
oddelek kozmetičnih izdelkov, zlatnine, oddelek športnih rekvizitov, oddelek elektroopre- 
me. Skupaj je v obeh objektih zaposlenih 50 delavcev in sicer 45 v blagovnici in 5 v bifeju.

Izpraznjene lokale, od koder so prenesli blago v blagovnico,bodo uredili v specializira
ne prodajalne.

Ob tako velikem dosežku in praznovanju 30-leitnice delovne organizacije Dravinjski 
dom tudi naše iskrene čestitke.

JANA PERTINAČ

Celjski kmetje 
za SOZD
Dohodek delijo po vloženem delu

Kmetijska zadruga Celje se 
je v skladu z zakonom o 
združenem delu konstituirala 
septembra 1979, in sicer iz 
dela kooperacije Hmezad Ža
lec na področju občine Celje. 
Kmetijska zadruga je organi
zacijsko razdeljena na dve te
meljni zadružni organizaciji: 
TZO Celje in TZO Vojnik, ki 
imata položaj, pravice, obvez-, 
nosti in odgovornosti TOZD-a 
in DSSS s sedežem v Cel
ju, Kocbekova 5.

Status člana delovne skupno
sti KZ imajo združeni kmetje, 
to so proizvajalci, ki so sklenili 
samoupravni sporazum o 
združevanju dela in sredstev z 
delavci KŽ in zato enakoprav
no upravljajo in delijo svoj 
ustvarjeni dohodek po vlože
nem delu; teh je 333. Pogod
beno kooperacijsko sodeluje 
KZ Celje s 1159 kooperanti.

Strokovna, trgovska in ostala 
dela opravlja v KZ 32 delav
cev in ena učenka v trgovini.
Kmalu po ustanovitvi se je 

KZ Celje srečevala z mnogimi 
začetnimi težavami, tako ka
drovskimi kot finančnimi in 
organizacijskimi. KZ je bila 
pod pritiski več močnih siste
mov, vendar pa so se kmetje 
in delavci zavestno odločili za 
združitev v SOZD MERX.
KZ Celje v sodelovanju s 

svojimi kooperanti prideluje 
vse vrste kmetijskih pridelkov, 
proizvaja mleko in vzreja živi
no; vse to tudi odkupuje in 
prodaja. Preko Kmetijske 
preskrbe KZ tudi oskrbuje 
kooperante in druge kmetijske 
proizvajalce z reprodukcijs
kim materialom, zaščitnimi 
sredstvi, gradbenim materia
lom, kmetijskimi stroji in 
orodjem.

Naša glavna proizvodna us
meritev je živinoreja: goveji 
pitanci, mleko, brojlerji, be- 
koni in nekaj rib, širimo pa 
tudi ovčerejo in vzrejo ple
menskih kobil. Druga panoga 
je hmeljarstvo, kjer dajemo 
povdarek novim, rodnejšim 
sortam in obnovi nasadov. Za 
širjenje hmeljarstva nam veli
ko pomeni izvoz hmelja na 
svetovni trg; to sigurno proda
jo pa moramo še nadalje utr
diti.

Zelo dobre rezultate smo do
segli tudi pri proizvodnji sadja 
in zelenjave. Glavni kupec ie 
bil TOZD Grosist MERX, cel 
sadja in zelenjave pa smo pro
dali drugim kupcem. V letošn
jem letu pričakujemo kar 300 
% večjo proizvodnjo zelenja
ve.
Tudi v prihodnje si bomo pri

zadevali za večjo gospodar
nost pridelovanja, kar pa lah
ko dosežemo le z zvečanjem 
pridelkov, z mehanizacijo deda 
in tudi s koncentracijo proiz
vodnje. Le tako lahko naš 
kooperant doseže boljše živl- 
jenske in ekonomske pogoje. 
Veliko pa pričakujemo tudi od 
nove sestavljene organizacije 
MERX.
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Tkanina bo gradila blagovnico
Samoupravne delovne skupine dobro delajo

Delovno organizacijo 
»TKANINA« sestavljajo TOZD 
Veleprodaja in TOZD Malo
prodaja s sedežem v Celju, 
TOZD Potrošnja, Zagorje/- 
Savi ter delovna skupnost 
skupnih služb na nivoju delov
ne organizacije. Pod to firmo 
posluje delovna organizacija 
od 1. 1. 1952.
Zaposluje — po stanju v 

začetku letošnjega leta — 495 
delavcev in 64 učencev.
TOZD Veleprodaja je spe

cializirani grosist za vse vrste 
tekstilnih in galanterijskih iz
delkov, razpolaga z blizu 
5.500 m2 poslovnih površin, 
hkrati pa dokončuje moderno 
razrezovalnico talnih oblog ter 
dodatna skladišča s skupno 
površino 3.200 m2 na novi lo
kaciji LAVA II, ki bo šla v

pogon v maju letošnjega leta. 
Po obsegu blagovnega prome
ta in tržni poziciji se uvršča na 
tretje mesto grosistov s tekstil
nim blagom v republiki Slove
niji ter pokriva tržno področje 
Slovenije, hrvaškega Zagorja, 
Zagreba in Karlovca, celotne 
Podravine, ter del Slavonije. 
Razpolaga z lastnim sodob
nim kamionskim prevoznim 
parkom, kar mu omogoča hit
ro in sigurno dobavo blaga do 
maloprodaje. Znotraj SOZD 
MERX ustvarja cca 35 % ce
lokupnega blagovnega prome
ta in v letu 1981 plansko pred
videva celotni prihodek v viši
ni din 959.018.000,—.
TOZD Maloprodaja s se

dežem v Celju upravlja z vele
blagovnico in desetimi specia
liziranimi prodajalnami v

skupni prodajni površini pre
ko 2.500 m2, ki so locirane 
pretežno v Celju, po ena pro
dajalna pa tudi v Sevnici, Ro
gaški Slatini in v Velenju. 
Njen predmet poslovanja je v 
pretežni meri koncentriran na 
prodajo tekstilnih izdelkov 
predmetov stanovanjske opre
me, pa tudi bele tehnike, aku
stike, usnjene galanterije, po
hištva ter drugih blagovnih 
skupin s področja širše galan
terije ter gospodinjskih izdel
kov. Skupaj z gostinskim pod
jetjem Celje pripravlja gradnjo 
blagovnice v S a vino vi ulici, ki 
naj zagotovi povečano blagov
no ponudbo in boljšo preskrbo 
ne samo prebivalstva občine 
Celje, ampak zlasti še prebi
valstva regije. Vse prodajne 
enote so sodobno opremljene

Potrošnik se organizira
Mnogo si obetajo od marketing službe
Po daljših porodnih težavah, 

pogojenih z objektivnimi oko
liščinami, postaja resničnost 
ideja o novi organiziranosti, 
za katero so se delavci temelj
nih organizacij opredelili na 
referendumu lansko leto.
Delovna organizacija Pot

rošnik je razmeroma močan 
kolektiv, organiziran v osnov
nih temeljnih organizacijah in 
v delovni skupnosti. Težave, s 
katerimi se srečujemo, nas ne 
ovirajo, da se problemov ne bi 
lotevali z vnemo in zagnanost
jo. V delovni skupnosti počasi 
organiziramo delo posamez
nih sektorjev, kadrujemo ljudi 
in rešujemo materialne pogoje 
dela delavcev. Že kar na 
začetku smo se spoprijeli z 
svobodno menjavo dela, da bi 
kar najbolj uspešno dogovorili 
z temeljnimi organizacijami 
osnove za financiranje delov
ne skupnosti. Na strokovnem 
kolegiju pa smo že razpravljali 
o osnutku samoupravnega

Tudi banka 
mora reči da
Pred dnevi je KPO 

SOZD »MERX« obraz
ložil osnovna izhodišča Te
meljev plana sestavljene 
organizacije za obdobje 
1981 — 85, najodgovorne
jšim predstavnikom občine 
Celje in DPO. Le nekaj dni 
kasneje je bil sestanek na 
isto temo s člani KPO 
Ljubljanske banke. Na tem 
sestanku smo vsklajevali in 
iskali najbolj realne in 
konstruktivne rešitve za 
uspostavitev finančnih 
konstrukcij.

Kljub prioriteti, ki jo ima 
kmetijstvo in predelava v 
tem srednjeročnem obdob
ju, bo potrebno veliko na
porov vseh dejavnikov na 
vseh nivojih, da se ambici- 
jozen program sestavljene 
organizacije realizira, je 
bilo mnenje vseh sodelu
jočih.

J.D.

akta o medsebojnih pravicah, 
obvezah in odgovornostih 
med delovno skupnostjo in te
meljnimi organizacijami. Malo 
pozno je zaživelo delo družbe
nopolitičnih organizacij — na 
skupnem aktivu družbenopoli
tičnih organizacij pa smo se 
dogovorili, da bomo ustanovili 
konferenco osnovnih organi
zacij sindikata.
Delovna skupina je že izdela

la poslovnik o delu konference 
in ga poslala v razpravo os
novnim organizacijam v TOZD. 
Ustanovna seja konference 
je bila 12. 3. 1981. Na njej 
smo razpravljali tudi o rekrea
ciji delavcev, osnovah za deli
tev sredstev skladov skupne 
porabe, toplem obroku in dru
gih pomembnih vprašanjih, ki 
jih prinaša s seboj nova orga
niziranost. Povdariti moramo, 
da na družbenopolitičnem po
dročju še ni čutiti prave pove
zanosti. V prihodnjih dneh se 
pripravljamo na ustanovitev 
akcijske konference ZK, ki bo 
pripravila problemsko konfe
renco članov ZK celotne de
lovne organizacije. Na po
dročju organiziranja delovne 
skupnosti k problematiki pri
stopamo postopno. V pripravi 
so osnovni dokumenti : sa
moupravni sporazum o 
združevanju dela delavcev in 
statut delovne skupnosti, usta
novni zbor delovne skupnosti 
in volitve v samoupravne or
gane, ki jih bomo določili s 
statutnimi sklepi. Zaradi raz
vejane politične aktivnosti bo 
v samoupravne organe in or
gane družbenopolitičnih orga
nizacij kadrovan skoraj sle
herni delavec. Poleg vseh dru
gih družbenopolitičnih organi
zacij imamo namen ustanoviti 
aktiv Zveze borcev in aktiv in
validov. Invalidov je v naši de
lovni organizaciji kar lepo šte
vilo.
Na poslovnem področju se 

naša delovna organizacija tes
no povezuje z ostalimi člani
cami SOZD — predvsem z 
DO Blagovni center. Obe de
lovni organizaciji pa se sreču
jeta z problemom nabave do
ločenih vrst blaga, ki ga na 
tržišču ni vedno dovolj. V naši 
delovni organizaciji si mnogo 
obetamo od dela samostojne

marketing službe na SOZD, ki 
bo mogla najti pravo pot do 
zagotavljanja zadostnih ko
ličin blaga, tako po vrsti, kot 
tudi kakovosti.

Na področju investicij smo 
se v delovni organizaciji že do
govorili, da bomo dali pred
nost tistim objektom, za kate
re so finančna sredstva zago
tovljena in sestavili rokovnik 
ter prednostni program inve
sticij in adaptacij do leta 1981, 
saj se zavedamo, da vsem žel
jam in apetitom nebi mogli za
dostiti.
Zavedamo se, da bo to pos

lovno leto zaradi splošne go
spodarske situacije in stabili
zacijskih prizadevanj zelo 
zahtevno, posebej še ker se 
nam v roki z poslovanjem te
meljne organizacije v Rušah 
odpira precej novih nerešenih 
problemov, ki pa jih s skupno 
pomočjo že uspešno rešujemo.

Henrih Perdan

Na potezi 
so pospeševalci

V 9. številki KMEČKE
GA GLASA smo rekli: 
»NAŠ CILJ JE OBDELA
TI VSAK AR ZEMLJE«. 
Treba bo izbrati pravo pot 
in uspeh bo tu. Prvi koraki 
v tej smeri so že storjeni. 
JOŽE JESENEK, ki vodi 
oddelek sadja in zelenjave 
v Marketingu, je s pred
stavniki treh kmetijskih de
lovnih organizacij, obiskal 
ETO Kamnik. Namen 
obiska je bil dolgoročno 
sodelovanje na področju 
proizvodnje kumaric za 
vlaganje, rdeče pese in celo 
feferonov. Možnosti proiz
vodnje so skoraj neomejne, 
saj je poleg zadovoljevanja 
današnjega trga, velika 
možnost izvoza. Vsi so bili 
enotnega mnenja, da je 
proizvodnja tehnološko 
dokaj enostavna, dohod
kovno pa zelo zanimiva 
tudi za manjše površine. 
ETA Kamnik nudi vso 
potrebno tehnologijo.

in daljnji razvoj blagovne po
nudbe se usmerja v specializa
cijo celotne blagovne ponudbe 
Celja kot regijskega središča. 
V letu 1981 planira celotni pri
hodek v višini 320.591.500,— 
TZD Potrošnja v Zagorju, ki 

seje združila z TKANINO v 
začetku leta 1976 upravlja 
blagovni promet na malo in 
tudi gostinske storitve v svojih 
20 prodajalnah ter gostinskem 
obratu, ki so locirani na ši
ršem območju občine Zagorje 
ter posluje praktično z vsemi 
vrstami blagovnih skupin. V 
zadnjih letih je pridobila so
dobno opremljen MINIMAR- 
KET v Potoški vasi, novo pro
dajalno v Kisovcu ter adapti
rala druge številne prodajalne. 
Svoje mesto — kot nosilec 
blagovne preskrbe v občini — 
pa bo zaokrožila, ko bo zgra
jena nujno potrebna blagovni
ca s površino 2.100 m2, čigar 
začetek gradnje je predviden 
še v letošnjem letu. V 1981 
planira skupni prihodek v viši
ni 265.000.000,— din. 
Delovna skupnost skupnih 

služb na nivoju DO, ki šteje 
približno 58 zaposlenih, 
opravlja dela in naloge za pot
rebe TOZD. V njej je organi
zirana posebna finančna služ
ba, ki skrbi za racionalno go
spodarjenje z vsemi finančni
mi sredstvi.
Celotna delovna organizacija 

je zelo dobro samoupravno 
organizirana v skladu z ustav
nimi določili in zakonom o 
združenem delu, svoje srednje
ročno poslovanje pa izvaja v 
skladu s samoupravnimi akti, 
zlasti še z že sprejetim samou
pravnim sporazumom o te
meljih srednjeročnega plana 
1981 — 1985. Pri tem so sa
moupravni družbeno-eko- 
nomski odnosi zelo razvejani 
do samoupravnih delovnih 
skupin, ki so informirane o 
vseh bistvenih vprašanjih 
medsebojnih odnosov in go
spodarjenju, saj je kolektiv 
uspel zagotoviti razvejano in
formacijsko dejavnost in kom
pleksno komuniciranje z vse
mi deli delovne organizacije.

V pokoj 
odhaja 
Anica Čuk

Življenska pot tovarišice 
Anice Čuk roj. Trinkaus, 
se je začela v precej težkih 
in neurejenih življenskih 
razmerah v takratni kralje
vini Jugoslaviji. Rodila se 
je v številni rudarski druži
ni. Družina Trinkavs se je 
le z velikimi težavami pre
bijala skozi trdo življenje. 
Oče kot edini hranitelj je 
imel ne malo skrbi, kako 
nahraniti veliko družino. 
Stisko pa so še povečali ne
humani odnosi takratnih 
delodajalcev, zaradi kate
rih je ostal pogosto brez 
rednega dela in zaslužka.

Družini Trinkavs je pris
kočila na pomoč teta male 
Anice, ki je osamljena žive
la v majhni leseni bajtici na 
knapovskih Lešah nad Pre
valjami in jo vzela k sebi.
Tudi Anico je doletela 

težka usoda. Skupaj z dru
gimi so jo odpeljali na 
višinske kmetije nad 
Wolfsbergom. Delala in ži
vela je pri dveh starejših 
ljudeh na precej osamljeni 
kmetiji. Opravljati je mora
la vsa kmečka dela, ki so 
bila zanjo pogostokrat pre
težka. Tudi sam odnos 
lastnikov kmetije do slo
venskega dekleta je bil 
mačehovski. Anica ni mo
gla več zdržati, zato je

zbežala domov nazaj na 
Leše k svoji teti. Vse to pa 
ni nič pomagalo, že nas
lednji dan so jo s policijo 
odgnali nazaj od koder je 
pobegnila. Preden pa so jo 
odpeljali nazaj je šla prosit 
takratnega župana Prevalj, 
kije bil obenem tudi šef tr
govine »PEČE« da naj bi 
jo sprejeli v uk, da bi se 
rada učila trgovskega pok
lica. (Danes je ta trgovina 
naša poslovalnica 
»GRADBENI MATE
RIAL«). Tako je dobila 
mesto vajenke pri »PEČE
TU« v Prevaljah.

Med učno dobo je morala 
tudi v delovno brigado (Ar- 
beitdienst) in to za dobo še
stih mesecev v bližino Ce
lovca. Omembe vredno je, 
da je med učno dobo sode
lovala z mladimi aktivisti, 
ki so ilegalno sodelovali s 
partizani (prenašanje zaup
ne pošte, zbiranje hrane, 
oblačil itd.).
Trgovska pomočnica je 

postala na pragu svobode 
leta 1945. Njena prva za
poslitev je bila pri Okraj
nem magazinu na Prevalja- 
h.

Kot zavedna mladinka pa 
se je v prvih povojnih letih 
udeležila mnogih delovnih 
akcij za čimprejšnjo zgra
ditev porušene domovine. 
Leta so tekla in, ko je pre
rasla okvirje mladinske or
ganizacije, se je z isto vne
mo in voljo vključila v 
članske vrste. Njeno delo v 
različnih družbenopolitič
nih organizacijah pa ni 
ostalo neopaženo — spre
jeta je bila v Zvezo komu
nistov Jugoslavije.

Omenim naj še to, da je 
bila tovarišica Čukova zve
sta našemu delovnemu ko
lektivu večino let svoje de
lovne dobe. Samo v poslo
valnici »KEMOELETRO« 
Prevalje, je neprekinjeno 
delala celih šestnajst let.

V imenu TOZD-a malo
prodaje Ravne in v svojem 
imenu še enkrat iskrena 
hvala za njeno nesebičnost 
in tovarištvo pri dolgolet
nem delu v naši sredini.

Rafael Uranc

Na Planini 
dobro gospodarijo
Na leto vzredijo do 1000 glav živine

Na Visočah, v zaselku Pla
nine pri Šentjurju je veliko so
dobno kmetijsko posestvo 
Kmetijskega kombinata Šent
jur. Je sestavni del temeljne or
ganizacije združenega dela — 
lastna proizvodnja in zaposluje 
16 delavcev. Ob vodji obrata 
(Jože Mlakar) je še delovod- 
kinja za živinorejo in 14 delav
cev, ki opravljajo ostala dela 
na obratu.

Obrat na Visočah je nekaj 
posebnega. Sodi med največje 
v Sloveniji, pa tudi v jugoslo
vanskem merilu se mu glede 
proizvodnega deleža ni treba 
nič sramovati. Nastal je po letu 
1961, ko je po združitvi raz
drobljenih in neučinkovitih 
kmetijskih zadrug nastal Kme
tijski Kombinat Šentjur. Hlevi 
so obstojali že prej, v letu 1976 
pa so začeli z gradnjo dveh

najsodobnejših hlevov za pitance 
in jo končali 1978. leta. Danes 
je v vsakem hlevu po 350 pi
tancev, v starih hlevih pa so še 
krave, telice in telički, tako da 
je povprečno število živine let
no od 900 do 1000 glav.

Vsako leto zapusti hleve na 
Visočah 700 pitancev, vsak pa

v poprečju tehta 550 kilogra
mov, pa si lahko vsak sam iz
računa, kako pomembna je de
javnost obrata na Visočah v 
splošnih prizadevanjih v proiz
vodnji hrane, ki je iz dneva v 
dan bolj aktualna. Z obrata na 
Planini, ki mimogrede rečeno, 
ne pozna izgub, pa dobiva 
Mlekarna v Celju letno tudi po 
300.000 litrov mleka. Obrat 
ima 120 hektarjev travnikov in 
pašnikov, saj bi brez tega ne 
plavali dobro v zmešnjavi cen, 
kajti sama krmila so močno 
predraga in ne vplivajo dobro 
na proizvajalčevo računico.

Obrat na Planini sodi med 
najsodobnejše v Jugoslaviji, 
zato tudi ni čudno, če ga obis
kujejo številne ekskurzije od 
kmetijskih strokovnjakov iz 
Novega Sada do predstavni
kov ABC Pomurke.

D. M.
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Trim — rekreacija
Sodobno športno-rekreativno gibanje

ZA RAZVEDRILO

Kdor pozna našo vsakdanjo 
prakso na področju športne 
rekreacije in njene smeri raz
voja v preteklih nekaj letih, ter 
je tudi sam bil, ali je še vedno v 
njenih vodah, si ob pojmu 
TRIM zlahka predstavlja raz
lične športno-rekreativne de
javnosti delovnih ljudi in obča
nov, posameznikov in družin 
ter večjih in manjših skupin, ki 
svoj delovni vsakdan, tedenski 
ali letni oddih preživijo aktivno 
v naravi, v telovadnici ali na 
igrišču.

Pravijo, da je to njihov 
TRIM, ki so ga v obliki različ
nih aktivnosti zavestno vključi
li v svoj način življenja in dela.

Trim je postal sestavni 
del današnjega načina 
živtieitja in dela

Značilnosti današnjega 
načina življenja in dela, ki ga 
označuje vedno večja tehniza- 
cija in specializacija delovnega 
procesa, naseljevanje v mesta 
in večno preseljevanje iz kraja 
v kraj, so ustvarile »klimo«, ki 
se ji človek še vedno ni uspel 
povsem prilagoditi.

Delavke oziroma delavci de
lajo danes pretežno sede ali 
stoje ob statičnih obremenit
vah in monotonem delu. Posa
mezne operacije se med delov
nim procesom neprestano po
navljajo in zahtevajo dejavnost 
le nekaterih delov organizma.

Znanost in tehnika sta sicer 
olajšali naš delovni vsakdan, 
ga napravili bolj udobnega, 
toda hkrati pričeli resno 
ogrožati človekovo notranje

ravnovesje, prav tako pa tudi 
ravnovesje z njegovim okoljem.

Prevelika živčna napetost, 
nenadni večji ali manjši stresi, 
občasna prevelika psihofizična 
obremenitev brez potrebnega 
aktivnega počitka, pojavi kro
nične utrujenosti, onesnaže
nost ozračja in okolja, vse to 
vedno bolj ruši tudi človekovo 
ravnovesje na tehtnici zdravja 
in bolezni. Tempo življenja je 
v današnjem času izredno hiter 
in element časa je bistveno 
drugače ovrednoten kot pa je 
bil v preteklosti. To spremlja 
tudi neredna in nepravilna 
prehrana, dalje prevelika pora
ba alkohola, tobaka, kofeina in 
veliko drugih različnih poživil. 
Vse to vpliva na zmanjšanje 
človekovih psihofizičnih in de
lovnih sposobnosti.

Statistični podatki zdravst
vene službe in drugih ustanov 
ter zavodov zgovorno opozar
jajo na posledice opisanega 
načina življenja in dela. Na vi
dez nepomembni znaki, ki oz
načujejo človekov delovni dan, 
kot so različni glavoboli, ne
spečnost, nervoze, želodčne in 
prebavne motnje, različne sla
bosti v delovanju srca in ožilja 
ter dihal, so le prvi znanilci 
kasnejših nevarnih bolezni, ki 
postanejo zlasti vidne po ob
dobju zrelosti.

Znano je, da v današnjem 
času preveč sedimo. Nekateri 
podatki kažejo, da presedi člo
vek v življenju več kot 150 ti
soč ur. Značilnost za naše ob
dobje je, da delamo v pretežno 
zaprtih prostorih brez zadost
nega gibanja na prostem.

K sedenju in pasivnosti pa 
moramo prišteti še vsakodnev
no vožnjo z avtomobilom. St
rokovnjaki so izračunali, da 
preživi sodobni človek do 70. 
leta starosti 1,5 do 2 leti v av
tomobilu.

Nekateri tehnični dosežki, 
predvsem radio in televizija še 
povečujejo človekovo pasiv
nost, vse to pa po mnenju in 
prepričanju strokovnjakov 
zahteva določeno biološko na
domestitev.

Zato je človek iskal in še 
išče ustrezna sredstva, metode 
in poti, da bi se v kar največji 
možni meri zoperstavil omen
jenim motečim dejavnikom. 
Vendar pa je eno teh sredstev 
že sedaj na voljo, še bolj pot
rebno pa bo jutri. To je giban
je, to je aktivnost na področju 
športne rekreacije.

Športna rekreacija je posta
la eden od pomembnih dejav
nikov za reševanje nastaja
jočih nasprotij sodobne druž
be, s tem pa tudi trim, oziroma 
trimsko gibanje.

Športna rekreacija, oziroma 
TRIM z različnimi oblikami 
gibanja sprošča, briše živčno 
in duševno utrujenost, nudi 
ugodja kjer se ob igrivem gi
banju in različnih športnorek- 
reativnih tekmovanjih človek 
zave samega sebe, ubeži stvar
nosti, težavam in skrbem, odk
riva nove vrednosti gibanja in 
življenja samega ter tako po
staja sproščujoče srečen v sebi 
in izven sebe.

Tako je TRIM postal se
stavni del današnjega načina 
življenja in dela.

JANA PERTINAČ
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RAZPIS

ZA IME IN GRAFIČNO OBLIKO 
IMENA ČASOPISA SOZD »MERK«

Z namenom čimbolj približati časopis najširšemu kro
gu bralcev ter z željo zagotoviti tako vsebinsko kakor obli
kovno kvaliteto, razpisuje uredniški odbor natečaj za 
predloge:

1. imena oz. naslova časopisa
2. grafično obliko imena časopisa (»glave«).

— ime mora biti predvsem slovensko (brez tujk in tujih 
črk) in lahko izgovorljivo, smiselno pa naj izraža glavnega 
informatorja v združenem delu,
— grafična obdelava imena naj ponazarja SOZD z vsemi 
dejavnostmi in naj bo izdelana v rdeči barvi. Ker še ni do
ločena celotna vizuelna podoba SOZD, je tip črk poljuben. 
V razmerju 1/5 velikosti črk naslova naj bo po vsej širini 
pripis:
Glasilo sestavljene organizacije združenega dela Merx.

Rok za priglasitev predlogov je do 15. 4. 1981 na nas
lov:
Uredništvo glasila SOZD Mera, Ulica 29. novembra 16, 
Celje.

Prejetih predlogov in osnutkov ne bomo vračali.
Uredniški odbor

Neznani šmartinski znanec
Športnih in rekreaktivnih možnosti Šmartinskega jezera ne poznamo dovolj

V letih, odkar je nekaj manjših potoč
kov napolnilo razsežno dolino severno 
od našega mesta, ter tako ustvarilo 
Šmartinsko Jezero, skoraj ni Celjana, ki 
ga vsaj enkrat ni obiskal. Mnogo pa je 
občanov, ki so si jezero izbrali za kraj, 
kjer ob aktivni rekreaciji preživijo prece
jšen del prostega časa. Ob jezeru in oko
lici lahko vsakodnevno srečamo ribiče, 
atlete, gobarje, kajakaše, jadralce kot 
tudi nedeljske izletnike. Vsak od njih je 
tu našel nekaj za sprostitev, oziroma za 
urjenje telesnih in duševnih sposobnosti.

Kljub temu pa lahko rečemo, da mož
nosti rekreiranja, ki jih jezero z okolico 
nudi, vse premalo in v premajhnem števi
lu izkoriščamo. Razlogov je več. Narav
ne lepote, ki jih imamo takorečeno pred 
nosom, čestokrat ne znamo ceniti. Pred 
kratkim je v razgovoru s celjskimi ribiči, 
novinar Radia Celje Tone Vrabl povedal 
zanimivo zgodbo o nekem finskem novi
narju. Ta je ob obisku Šmartinskega je
zera povedal, da je njegova domovina 
znana kot dežela tisočerih jezer, da pa 
nobeno ni tako lepo kakor naše. Vsak 
komentar je odveč.

Drugi razlog je neobveščenost, oziro
ma nepoznavanje vseh možnosti, ki jih 
nudi jezero z okolico. Takoj je treba po

vedati, da so v tem pogledu še največ 
storili celjski ribiči. Osnova je zadostno 
število in pa raznovrstnost ribjega življa. 
Ribiška družina vsako leto vloži več ti
soč kilogramov rib (preteklo leto 7000 
kg krapov), katere vzgojijo v lastnih go
jitvenih ribnikih na Blagovni. Če upošte
vamo še naravni prirastek in dejstvo da 
so prve vložene ribe dosegle trofejne 
vrednosti, po dolžini in teži, potem je ra
zumljivo, da je jezero postalo znano tudi 
izven naših meja.

Ribiška družina pa je omogočila rek
reacijsko ukvarjanje z ribolovom tudi ši
ršemu krogu delovnih ljudi, ne samo svo
jim članom. Poskrbeli so, da lahko na 
več krajih kupimo dnevne ribolovne do
volilnice in sicer:
Bife Jamnišek Irena v Šmarjeti,
Bife Grad Zinka v Runtolah, 
pri domačiji Žlavs, Loče 3, 
pri domačiji Arčan, Brezova 12, 
ribiški koči na polotoku Brezova, 
čolnarni Nivo,
v turistični pisarni Izletnik Celje in avto
busni postaji Celje.

Vsa navodila in pravila športnega ri
bolova so napisana na dovolilnici.

In katere ribe plavajo v jezeru? Med 
roparicami najdemo some, ščuke,

smuče in postrvi, med belimi ribami pa 
predvsem krape, ploščiče, amurje, klime, 
podusti, linje in ribji drobiž.

Omeniti moramo tudi celjski NIVO, 
ki je ob pregradi postavil čolnarno in ob
jekte za občasne prireditve. V čolnarni si 
lahko za določen čas sposodimo čoln ;n 
si z veseljem ogledamo jezero iz drugega 
zornega kota. Okrepčamo pa se lahko v 
bifeju Grad, do katerega pridemo preko 
Prekorij.

Okolica jezera je bogata na flo
ri in fauni. V gozdovih često naleti
mo na srne, zajce, fazane in veverice, ob 
jezeru pa je dosti divjih rac in ptic pevk. 
Gobarji lahko že februarja, ob mili zimi, 
nabirajo podmahovke (marčevke), kas
neje pa je dosti borovnic.
Gozdne poti so izredno primerne za rek
reacijski tek, saj jih za trening uporablja
jo tudi atleti celjskega Kladivarja.

Našteti pa je treba še nekaj razlogov, 
ki zmanjšujejo obisk jezera. Predvsem 
mislimo na slabe, makedamske ceste, 
premajhno število gostinsko-turističnih 
objektov, niso dane možnosti kampiran
ja (»divje« kampiranje je prepovedano) 
in neorganizirano nastopanje turističnih 
in drugih zainteresiranih organizacij.

JEV

Glasilo SOZD Mera Celje izdaja kolektiv SOZD Mera. Naklada 6500 izvodov. Izhaja enkrat mesečno. Ureja uredniški odbor: Jana 
PERTINAČ (glavni in odgovorni urednik), Elza SAGADIN, Bogomir Mojsilovič, Majda MEŠTROV, Franjo ŠARLAH, Franc PE
VEC, Ladislav ČMER, Tone LAZNIK, Boris ROPOŠA, Mladen DOMINKO. Tehnični urednik: Franjo BOGADI. Naslov uredništ
va: SOZD Mera, Ul. 29. Novembra 16, 63000 Celje, telefon (063) 21-352. Tisk ZGEP »Pomurski tisk«, TOZD Tiskarna — Murska 
Sobota. Rokopisov in slik ne vračamo. Po sklepu republiškega komiteja za informacije je glasilo SOZD Mera Celje oproščen plače
vanja davka, sklep št. 421-1/72.


